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GLASILO KOLEKTIVA KMETIJSKEGA KOMBINATA PTUJ

Štev. 1 PTU], ]ULI]A 1964 LETNIK I.

Glasilo »Poročevalec« KK Ptuj 
izdaja delavski svet. Urejuje 
uredniški odbor: predsednik 
Ciril Kolarič; člani: Štrakl Mi
lan, dipl. inž. kmet., Valentin 
Viktor, Glušič Miran, inž. 
kmet., Mlakar Jurij, Grabrijan 
Maruša in Guštin Stane, dipl. 

inž. kemije 
Odgovorni urednik:

Oton Polič
Uredništvo in uprava: 
Ptuj, Muzejski trg 2 
List izhaja mesečno 

Tisk: Časopisno podjetje 
Mariborski tisk, Maribor 
Rokopisov ne vračamo

Kmetijski kombinat Ptuj v
Želja po lastnem časopisu na

šega podjetja, ki se je rodila iz 
potrebe po obveščanju kolektiva 
o notranjih gospodarskih in dru
gih dogajanjih, se je slednjič iz
polnila. Ob tej priložnosti prav 
gotovo ne bo odveč, če si prikli
čemo v spomin nekatere naj bi
stvenejše momente iz štiriletnega 
življenja našega kombinata.

K ustanovitvi kombinata nas 
je privedla zavest, da mora tudi 
ptujsko kmetijsko področje pri
spevati svoj delež k izvršitvi na
log, ki jih je družba naložila vse
mu jugoslovanskemu kmetijstvu.
Te naloge so predvsem sledeče:

— proizvajati zadostne količi
ne osnovne hrane za prebival
stvo;

— proizvajati surovine za ži
vilsko predelovalno industrijo v 
takih količinah, da bo omogočen 
njen nadaljnji razvoj;

— proizvajati za izvoz.
Razumljivo nam je bilo, da se

lahko takih nalog uspešno lotijo 
le velike organizacije, z velikimi 
zmogljivostmi, ki bodo sposobne 
povečati materialno tehnično 
osnovo, izpopolniti tehnologijo in 
organizacijo proizvodnje ter spe
cializirati samo proizvodnjo. Če
prav smo si te cilje v zasnovi za
stavili že od vsega začetka, je 
vera v njihovo izvršitev soraz
merno počasi pronicala v zavest 
kolektiva, ki mora biti v tem pro
cesu glavni činitelj. Nezaupanje 
v pravilnost teh ciljev je izvira
lo in delno še danes izvira iz 
dveh izhodišč — notranjega in 
zunanjega. Notranji razlogi so

Dosedanji DS ogleduje kompleks pšenice sorte »etoile de chosy« na Dravskem polju
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predvsem v prepočasnem in pre
malo sistematičnem urejanju or
ganizacije, tako v smislu uprav
ljanja kot tudi v uvajanju mo
derne tehnologije, zunanji pa so 
se izražali v nezadostni inve
sticijskih sredstvih in neugodni 
gospodarski računici, ki je teme
ljila zlasti na nespodbudnih ce
nah za mnoge kmetijske pridelke 
in proizvode.

Glavni pogoj za izvršitev na
log, ki nam jih družba nalaga, in 
ki smo si jih tudi sami zadali, je 
smotrna investicijska izgradnja, 
zato je dolžnost in pravica sle
hernega člana našega kolektiva, 
da pri tem aktivno sodeluje. Pri 
tem nas naj spodbuja dejstvo, da 
so se mnoge stvari že obrnile na 
bolje, tako v kombinatu samem 
kot tudi v odnosih do kmetijstva 
nasploh. Tudi finančni rezultati 
zadnjih let kažejo, da so doseda
nje investicije ugodno vplivale 
na proizvodnjo in gospodarjenje.

V dosedanjem obdobju smo 
morali v prvi vrsti končati ne
dovršene objekte, hkrati pa izvr
šiti tiste dopolnitve pri že obsto
ječih objektih, ki so za rentabil
no funkcioniranje nujno potreb
ne. V nekem smislu in v nekate
rih primerih so bile te investi
cije »nujno zlo«, ker niso po
vsem soglašale s konceptom in 
vsebino nove organizacije, zato 
smo si že od vsega začetka priza
devali, da ne bi odpirali novih 
takih vprašanj, ki bi nas odmi
kala od velike kmetijske zasno
ve.

V teh štirih letih smo (oziroma

bomo do konca tega leta) ob pol
ni podpori družbe vložili v go
spodarske investicije 4 milijarde 
140 milijonov dinarjev, od tega 
v: v milijonih din
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1. Gradb. objekti
z opremo 978 1.431

2. Del. priprave 493 154
3. Nakup plem. 

živine 99 23
4. Obnova 

vinogradov 103 54
5. Obnova sadov. 28 —
6. Melior. zemljišč 89 91
7. Nakup zemljišč 143 203
8. Ceste 57 7
9. Ostale invest. 155 32

Skupaj 2.145 1.995
Od skupnega zneska 4.140 mi

lijonov dinarjev smo investirali 
v letu 1961 — 12,8 %, v letu 1962 
— 12,5 %, v letu 1963 — 31,4 % 
in v letu 1964 — 43,3 %.

Če presojamo, kolikšen del teh 
sredstev je bil vložen v investi
cije, ki smo jih morali izvršiti 
zaradi dediščine iz preteklosti, 
ugotovimo, da je tega le okrog 
10 %, vsa ostala sredstva pa so 
bila vložena skladno s progra
mom, zaradi katerega je bil Kme
tijski kombinat ustanovljen.

Osnovni koncept izgradnje 
kombinata v teh 4 letih ni utr
pel nobenih bistvenih sprememb,

razvoj u
pač pa so se odprli nekateri novi 
pogledi, ki naših dosedanjih 
stremljenj ne zanikujejo, temveč 
jih dopolnjujejo.

Naloga družbene proizvodnje 
je predvsem to, da se na tržišču 
pojavlja kot velik tržni proizva
jalec. Če hoče to dejansko biti, 
mora imeti potrebne pogoje. Za 
najvažnejši pogoj smatramo zem
ljo kot osnovo za vso nadaljnjo 
proizvodnjo in iz tega izhajajo 
naša prizadevanja za povečanjem 
zemljiškega sklada. Dalje sma
tramo, da zemlja svoje funkcije 
ne sme zaključiti s primarno pro
izvodnjo, to je s proizvodnjo su
rovin, temveč mora biti izpelja
na trdna vez vse do končne pre
delave, odnosi med posameznimi 
stopnjami proizvodnje pa mora
jo biti urejeni tako, da se ustrez
ni del akumulacije prelije nazaj 
do primarne proizvodnje, in to 
v korist osebnih dohodkov ko
lektiva, kot tudi za namene raz
širjene reprodukcije.

Na teh načelih bo moral slo
neti tudi 7-letni perspektivni plan 
razvoja kombinata, ki je že v izde
lavi. Ta razvoj mora seveda brez-
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pogojno izhajati iz realne presoje 
prirodnih pogojev, ki so pri nas 
zelo raznoliki in že kot taki za
črtujejo proizvodnji smer. Inve
sticijska izgradnja in proizvod
nja morata biti v grobem usmer
jeni takole:

— na Dravskem in Ptujskem 
polju: poljedelstvo, krave molz
nice in proizvodnja mleka, pita
nje govedi, prašičereja ter prede
lava mleka in mesa;

— v Halozah in Slovenskih go
ricah: vinogradništvo, sadjarstvo 
in reja plemenske živine;

— na vsem področju kombina
ta, kjer imamo v upravljanju goz
dove, bo potrebno izgrajevati 
cestno omrežje in pogozdovati 
zemljišča, ki niso primerna za 
kmetijsko proizvodnjo.

Sedanji in bodoči razvoj naše
ga podjetja moramo presojati po 
koristih in potrebah družbe in 
našega kolektiva. Velika in spe
cializirana proizvodnja te koristi 
nedvomno zagotavlja, zato je 
dolžnost nas vseh, da se za nje
no uresničitev borimo — uspešno 
pa se bomo borili le, če se bomo 
borili za človeka proizvajalca, 
ker on je in bo ostal najvažnejši 
činitelj in edini upravljač s 
sredstvi, ki jih izgrajujemo.

Janez Petrovič

> OB DNEVU VSTÄJE - 22. juliju čestitamo vsem 
’ delovnim ljudem z območja kmetijskega kom- 
, binata Ptuj in našim poslovnim partnerjem.

Kolektiv

Pred vami je 1. številka 
dolgo pričakovanega časo
pisa našega podjetja. Že od 
nastanka kombinata je pe
reče vprašanje pravočasne
ga in razumljivega obve
ščanja kolektiva. Zato je bi
la na sestankih samouprav
nih organov, sindikalnih po- 
družnih in osnovnih organi
zacij ZK vedno pogosteje iz
ražena želja in zahteva po 
rešitvi tega vprašanja.

Do odločitve je prišlo na 
XV. seji delavskega sveta 
KK Ptuj dne 18. in 19. fe
bruarja 1964, ko je bilo 
sklenjeno, da začnemo z iz
dajo časopisa podjetja. DS 
je imenoval 7-članski ured
niški odbor, ki ga sestavlja
jo: tov. Ciril Kolarič, Stane 
Guštin, dipl. inž. kemije, Mi
lan Starki, dipl. inž. agrono
mije, Viktor Valentin, Ma
ruša Gabrijan, Miran Glu
šič, inž. agronomije in Jurij 
Mlakar. Za odgovornega 
urednika je bil imenovan 
tov. Oton Polič, za tehnične
ga urednika pa zunanji so
delavec tov. Jože Vrabl, no
vinar ptujskega »Tednika«:.

Zavedamo se, da je naša 
naloga zelo odgovorna, saj 
vas bomo morali seznanjati 
s vsemi važnejšimi dogaja
nji v kombinatu. Posebno 
vas želimo seznanjati z gra
divom, ki mora biti predmet 
razprave po delovnih enotah 
in ki bodo napotilo članom 
samoupravnih organov za 
mnogo lažje in zavestno spre
jemanje odločujočih skle
pov. V veliko pomoč nam 
bodo vsi prispevki iz dela in 
problemov vašega delovne
ga mesta in delovne enote. 
Zato vas vabimo, aktivno so
delujte v dopisovanju za naš 
časopis. Tako bomo s skup
nimi močmi uspeli uresničiti 
načelo statuta Kmetijskega 
kombinata Ptuj, ki pravi: 
»... članom kolektiva kom
binata je zajamčena pravica, 
da se seznanijo z material
nim in finančnim stanjem, z 
izvrševanjem planov ter po
slovanjem kombinata kot 
celote in njegovih organiza
cijskih enot.« (15. člen sl-



224 članov kolektiva smo izvolili v samoupravne organe
Dne 18. junija 1964 smo volili v našem kombinatu svoje pred

stavnike v delavski svet podjetja, ki šteje 32 članov. Istočasno smo 
volili še člane za svete delovnih enot. Kjer število zaposlenih ne 
presega 40 oseb, smo volili predsednike in namestnike zbora delav
cev delovnih enot. Skupno smo tako izvolili 224 članov kolektiva 
Kmetijskega kombinata Ptuj.

Po poročilu volilne komisije 
KK Ptuj je bila 97 % udeležba na 
volitvah, kar izkazuje zavednost

vseh naših delavcev. Volili smo 
v 20 volilnih enotah s sledečo 
udeležbo:

Volilna enota
Število

volilcev
Vsega

glasovalo
%

udeležbe

I. Kmetijska dejavnost:
Starše 90 90 100,0
Pragersko 57 57 100,0
Kidričevo 142 142 100,0
Turnišče 57 54 94,7
Kobilarna Turnišče 13 . 13 100,0
Podlehnik 196 183 93,4
Zavrč 168 168 100,0
Dornava 83 80 96,3
Sobetinci 44 43 97,7
Osojnik 136 128 94,1

' Farma prašičev 14 14 10u,0

Skupaj : 1.000 972 97,2

II. Industrijska dejavnost:
Mlekarna 78 74 94,9
Mizarstvo 37 37 100,0

Skupaj : 115 111 96,5

III. Ostale dejavnosti:
Mehanična delavnica 32 32 100,0
Klet »Slovenske gorice« 86 84 97,7
Gozdarstvo 128 126 98,4
Krčitve in melioracije 45 45 100,0
Gradbena ekipa 22 20 90,9
Klavnica z mesnicami 13 13 100,0
Uprava 83 76 91,6

Skupaj : 409 396 96,8

Skupno kombinat 1.524 1.479 97,05

V delavski svet podjetja so bi
li izvoljeni sledeči kandidati. V 
oklepaju je število dobljenih 
glasov.

Izvoljeni za 2-letno mandatno 
dobo:

Feguš Jakob, Podlehnik (146); 
Jaušovec Stanko, Zavri? (155); 
Notersberg Ivan, Zavrč (142); Be
drač Janko, Kidričevo (125); Mo
ge Drago, Kidričevo (88); Eržen 
Marija, Osojnik (85); Ciglar 
Franc, Dornava (63); Grabrijan 
Maruša, Turnišče (45); Hvastija 
Janez, dipl. inž. kmet., kobilarna 
(13); Planinc Franc, Starše (70); 
Boldirev Vlado, Pragersko (48); 
Erjavec Ladislav, meh. del. (19); 
Rajh Aleksander, Slov. gor. (47); 
Toth Franc, gozdarstvo (102); Gu
štin Stane, dipl. inž. kem., mle
karna (50); Mar Alojz, gradbena 
ekipa (18); Bosnič Dragan, dipl. 
inž. kmet., liprctValbö]?

Izvoljeni za 1-letno mandatno 
dobo:

Žunko Anica, Podlehnik (146); 
Ostroško Franc, Podlehnik (144); 
Bratuša Anton, Zavrč (127); Vin
diš Katica, Kidričevo (70); Klinc 
Jože, Osojnik (75); Viher Alojz, 
Sobetinci (26); Zorec Stanko, 
Starše (80); Doplihar Cvetko, 
dipl. veter., farma (14); Indjič Fa
nika, Slov. gor. (55); Hebar Jo
že, gozdarstvo (114); Petrovič 
Jože, mizarstvo (18); Mohorič 
Mirko, mlekarna (41); Strafela 
Marko, krčitve (45); Zupanič 
Stanko, klavnica (10); Horvat 
Zinka, uprava (31).

V svete delovnih enot pa so 
bili izvoljeni:

DE Starše — za 2 leti: Žun- 
kovič Stanko (82); Gorinšek Ma
rija (67), Trstenjak Anton (59), 
Vegič Štefan (57); za 1 leto: To
man Dragica (79), Hliš Ivan (76), 
Petrovič Mirko (59) in Murko 
Kristina (53).

DE Pragersko — za 2 leti: Capi 
Jože (53), Ernest Avgust (51), 
Fujs Vlado (51), Dečman Terezi- 
za (50); za 1 leto: Lendvaj Mati
ja (53), Sedlašek Franc (52), Sire 
Janko (53), Sedlašek Katica (44).

DE Kidričevo — za 2 leti: Vo
grinec Marjan (113), Zajšek Tonč
ka (109), Toplak Alojzija (101), 
Holc Janko (99), Dobrajc Ernest 
(95); za 1 leto: Ovca Frančiška

vrenc (57); za 1 leto: Cvetko Te
rezija (74), Čuš Anton (73), Jan
žekovič Franc (64) in Žlahtič Mi
mika (61).

DE Sobetinci — za 2 leti: Ar- 
nejčič Stanko (27), Štumberger 
Jože (28) in Žitnik Janez (31); za
1 leto: Bezjak Peter (36), Munda 
Janez (27) in Kranjc Jože (31).

DE Osojnik — za 2 leti: Šteger 
Ignac (92), Kumer Milan (67), 
Bezjak Janez (80), Tajhman Ka
rel (87) in Eržen Ivan (67); za 1 
leto: Brumen Franc (68), Kumer 
Marica (77), Kraner Drago (62), 
Bene Franc (61) in Žižek Ivan 
(69).

DE »Slovenske gorice« — za
2 leti: Hedžet Viktor (79), Fišin- 
ger Jože (73), Indjič Fanika (73), 
Jelinek Zora (71) in Malek Franc 
(68); za 1 leto: Rajh Aleksander 
(79), Bombek Ignac (75), Gone 
Jani (75), Ilovar Ivan (75) in 
Medved Franc (70).

DE gozdarstvo — za 2 leti: Riž
nar Konrad (107), Korošec Rado
van (98), Krepfl Simon (98), Buto- 
len Franc (97), Ečedin Stevan 
(95); za 1 leto: Hebar Jože (98), 
Gradišnik Jože (92), Šmigoc Jo
žef (91), Dobršek Stanko (86) in 
Kralj Franc (81).

DE mizarstvo — za 2 leti: Bez
jak Alojz (30), Kolarič Simon 
(25) in Muzek Jože (31); za 1 le
to: Cafuta Alojz (26), Gašperič 
Janko (30) in Sitar Franc (25).

DE mlekarna — za 2 leti: Gun- 
žer Franc (67), Potrč Alojz (47), 
Lašič Vekoslav (45) in Murko 
Alojzija (36); za 1 leto: Gojkošek 
Ivan (57), Peternik Anton (50), 
Jerenko Franc (49) in Mihelak 
Franc (44).

DE krčitve — za 2 leti: Inti
har Ivan (33), Osenjak Stanko

\'l

Na oddaljenih deloviščih so delavci volili na delovnih mestih. Volitve 
na delovišču Vurberg, obrat Osojnik '\/

Posnetek: Inž. Aleksander Kravos

(25) in Strafela Marko (29); za 1 
leto: Lendera Franc (40), Murko 
Matevž (34) in Pintarič Stanko 
(31). ,

DE uprava — za 2 leti: Hojnik 
Helena (42), Kran/c Ivan (55), Ke
kec Anton (48) in Mlakar Jurij 
TTOTTža" 1 leto: Bosnič Dragan, 

(55), Horvat' Zin-

(114), Domanjko Ana (111), Ma- 
linger Marija (111), Škerlak Ka
rel (111), Pulko Terezija (102).

DE Turnišče — za 2 leti: Vihar 
Alojz (79), Lončarič Franc (40), 
Rogina Anica (23); za 1 leto: Vin
diš Jurij (36), Murko Jožef (32), 
Bedrač Franc (29).

DE Podlehnik — za 2 leti: Fe
guš Jakob (154), Lozinšek Vin
cenc (147), Gajšek Janko (145), 
Boršič Viljem (140), Lozinšek 
Franc (140), Duh Ivan (134), 
Ostroško Franc (131); za 1 leto: 
Belšak Jože (159), Hren Matevž 
(157), Štrucl Vinko (145), Kolar 
Ivan (142), Kmetec Ivan (132), 
Perger Jože (130), Vinko Maks 
(109).

DE Zavrč — za 2 leti: Ko
kot Jožef (137), Kukec Franc 
(130), Hrnčič Anton (127), Ver- 
lak Maks (125), Petrovič Jo
že (110) in Visenjak Martin (93); 
za 1 leto: Bratuša Anton (144), 
Jaušovec Stanko (136), Kokot 
Štefan (112), Podhostnik Franc 
(112), Skok Franc (104) in Prav- 
dič Alojz (98).

DE Dornava — za 2 leti: Jurič 
Anton (73), Mohorko Julčka (70), 
Arnuš Franc (62), Zemljič Lo-

Na terasah je ob uporabi sodobne mehanizacije omogbčena pocenitev 
pridelovanja. Na sliki terase na Turškem vrhu

Posnetek: Ivan Skočir

l

Ta' 1 leto
dipl. inž. kmet.. , ,,
ka (43), Kravos Aleksander, dipl. 
inž. kmet., (55) in Valentin Vikf Oj. 
tor (61).

V obratih, kjer je zaposlenih 
samo do 40 delavcev, predstav
lja celoten kolektiv zbor delav
cev delovne enote neposrednega 
organa upravljanja. V teh delov
nih enotah so volili samo pred
sednika zbora delavcev enote in 
njegovega namestnika. Prvoime- 
novani so predsedniki, drugi pa 
namestniki.

DE kobilarna Turnišče: Sinano- 
vič Milan (13) in Panjkiher Mi
hael (12).

DE mehanična delavnica: Ačko 
Adolf (29) in Korošak Franc (20).

DE farma prašičev: Sagadin
Jože (13) in Murko Elizabeta (14).

DE klavnica z mesnicami: Sa
gadin Branko (13) in Babusek 
Srečko (12).

Haloško vinogradništvo spada 
med naj starejša vinogradniška 
območja Jugoslavije. Znano je, 
da so tu pridelovali vino že v 
starem veku, ko so pripadali na
ši kraji rimskemu cesarstvu in se 
je območje južno od Ptuja ime
novalo Collos. Takratno vino
gradništvo seveda ni bilo v ta
kem obsegu kakor je danes. Vi
nogradi so se razprostirali le na 
dostopnih obronkih Haloz. Z 
zgraditvijo cest predvsem pa juž
ne železnice (Dunaj—Trst) in z 
razvojem večjih potrošniških sre
dišč se je položaj vinogradništva 
močno spremenil. Posebno slo
vensko vinogradništvo je imelo 
v okviru avstro-ogrske monar
hije posebno ugoden položaj, ker 
je imela ta ogromna monarhija le 
malo vinogradniških področij. 
Hitremu širjenju vinogradništva 
pri nas je zlasti v drugi polovici 
19. stoletja pripomoglo plasiranje 
vina v Francijo, kjer se je zaradi 
trtne uši znatno zmanjšal domači 
pridelek.

S pojavom trtne uši pri nas 
okoli 1878—1880 je doživelo vi
nogradništvo močan udarec. Vi
nogradi so začeli hitro propadati. 
Okoli leta 1890 skoraj ni bilo pri
delka. S tem se je začelo novo 
obdobje v vinogradništvu. Prej 
so razmnoževali sadike s podtak- 
njenci, vlačenicami in grebenica- 
mi žlahtnih sort, ker pa so te ze
lo občutljive za trsno uš, nasprot
no pa so ameriške podlage od
porne, so začeli te uporabljati 
kot podlago za cepljenje žlaht
nih sort. Z novim načinom obno
ve so se stroški znatno zvišali, ki 
jih takratni kmet ni zmogel. Z in
tervencijo državnih trsnic in z 
subvencijami se je začela prva 
obnova vinogradništva ne samo 
v Halozah ampak v vsej Sloveni
ji. Trajala je nekako od 1890 pa 
do I. svetovne vojne. Takratno 
načelo je bilo: »Čim več trsov 
na ha«, tako so sadili v razdalji 
0,50 X 0,50 do 1 X 1 m in so 
spravili na ha 10.000—15.000 tr
sov. Vzgoja je bila nizka, rez na
vadna porenska z rezniki, pri 
redkih sortah so puščali po en 
šparon. S tem so računali, če je 
trs čim bližje zemlji, tem več 
toplote je deležen in čim manj 
je obložen tem boljša je kvalite
ta vina. Verjetno, da bo do ne
ke mere to držalo, le da niso ra
čunali, da pri takem gostem sa
jenju sonce ni moglo prodreti do 
zemlje od koder bi izžarevalo 
toploto. Tak način obnove in red
ne obdelave je terjal ogromno 
ročne delovne sile, ki pa je je 
bilo dovolj in poceni. V stari Ju

goslaviji Haložan ni imel možno
sti zaposlitve v industriji ali v 
drugih vejah gospodarstva, zato je 
bil prisiljen ostati na domači zem
lji in prodajati za nizko ceno 
svojo delovno silo. Razen tega 
so se kmečka gospodarstva kosa
la, ker je pač vsak potomec mo
ral dobiti svoj kos zemlje. Tako 
razdrobljena mala gospodarstva 
so začeli izkoriščati in prisvajati 
mestni veletrgovci in bogatejši 
meščani. Prej samostojen kmet 
je postal viničar — cenena de
lovna sila mestne gospode.

Po osvoboditvi se je stanje ha
loškega prebivalstva bistveno 
spremenilo. Z odpravo viničar
skih odnosov in industrializacijo 
dežele so začeli haloški prebival
ci, posebno pa mladina, iskati pri
merno delo izven kmetijstva, kjer 
je bila tudi boljše plačana. Vse 
to in pa ekonomski činitelji, po
sebno pa razvoj mehanizacije in 
stanje vinogradov, je narekova
lo, da izvedemo neodložljivo na
logo obnove. Poiskati in uvesti 
je treba takšno tehnološko reši
tev, ki bo v naših klimatskih po
gojih s pomočjo sodobnih metod 
zagotovila kvalitetno proizvod
njo po cenah, dosegljivih za ši
roko množico potrošnikov.

S to nalogo se je začel resno 
ukvarjati naš kombinat, upošte
vajoč vse činitelje, ki vplivajo na 
ekonomske cene vinogradniških 
proizvodov, kakor pomanjkanje 
delovne sile, višji hektarski do
nosi in možnost kompletne meha
nizacije. Tako je kombinat že ob
novil na območju Haloz v letu 
1962 in 1964 90 ha vinogradov na 
terasah, na katerih so vsi zgoraj 
navedeni činitelji. V perspektiv
nem planu kombinata je za ob
novo vinogradov do leta 1970 
predvideno še nadaljnjih 250 ha 
in to predvsem na območju Pod
lehnika, Zavrča in Mestnega vr
ha. Tudi na ostalih območjih Cir
kulan in Leskovca bo treba najti 
neko obliko obnove, bodisi po
tom zadruge ali kombinata. Ve
čina vinogradov je starih 60—70 
let, ki še komaj životarijo in da
jejo proizvajalcu dokaj skromen, 
vendar še edini in nezadostni vir 
dohodkov. Zaključimo: »Haloze
kličejo po obnovi!«

Ivan Skočir, inž. kmet-
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DE gradbena ekipa: Horvat Mi
lan (12) in Kukovec Peter (10).

Tekom meseca julija se bodo 
vsi sveti konstituirali ter bodo 
izvolili in imenovali ustrezne od
bore in komisije, kot to določa 
naš statut.
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Novoizvoljeni na svojih mestih
Na 1. redni seji, ki je bila 1. ju

nija t. L, so člani delavskega sve
ta izvolili predsednika sveta in 
njegovega namestnika. Za pred
sednika je bil soglasno izvoljen 
Dragan Bosnič, dipl. inž. kmet., 
referent za živinorejo, za namest
nika pa Stanko Zorec, kvalifici
ran delavec iz Starš.

V nadaljevanju seje je bil iz
voljen upravni odbor podjetja, 
ki ga sestavljajo sledeči tovariši 
in tovarišice:

Člani:
1. Klinc Jože, Osojnik, preds.
2. Planinc Franc, Starše
3. Feguš Jakob, Podlehnik
4. Jaušovec Stanko, Zavrč
5. Toth Franc, gozdarstvo
6. Erjavec Ladislav, meh. del.
7. Kravos Aleksander, dipl. 

inž. kmet., uprava
8. Janežič Justina, mlekarna
9. Zajšek Tončka, Kidričevo

10. Jelinek Zora, »Slov. 
gorice«

11. Petrovič Janez, gl. direktor,
'-"član po položaju

Namestniki:
1. Eržen Marija, Osojnik
2. Brumec Anica, Starše
3. Lukman Viktor, Podlehnik
4. Bratuša Ivan, Zavrč
5. Sotlar Ciril, gozdarstvo
6. Rijavec Valentin, meh. del.
7. Polič Oto, uprava
8. Zavec Janez, mlekarna
9. Hentak Anton, Kidričevo

10. Ilovar Ivan, »Slov. gorice«
Predlog je bil potrjen v celo

ti: zanj so glasovali vsi prisotni 
člani delavskega sveta.

Po končanih volitvah upravne
ga odbora podjetja je delavski 
svet imenoval predsednike in 
člane ostalih odborov in komisij 
delavskega sveta.

V odbor za gospodarski pro
gram, plan in delitev čistega do
hodka so bili izvoljeni:

1. Bedrač Janko, Kidričevo, 
predsednik

2. Križančič Jože, Podlehnik
3. Erjavec Štefan, dipl. inž. 

kmet., Starše
4. Polič Oto, uprava
5. Tušek Marija, uprava
6. Zemljič Matko, inž. kmet., 

uprava
7. Sotler Ciril, gozdarstvo
V odbor za osebne dohodke so 

bili izvoljeni:
1. Guštin Stane, dipl. inž. kemi

je, mlekarna, predsednik
2. Planinc Franc, Starše
3. Ostroško Franc, Dravinjski 

vrh
4. Brglez Marjan, farma beko- 

nov
5. Šoštarič Franc, mizarstvo
6. Magdalene Marija, uprava
7. Krepfl Simon, gozdarstvo
V odbor za kadre so bili izvo

ljeni:
1. Ciglar Franc, Dornava, 

predsednik
2. Indjič Fanika, »Slov. gorice«
3. Mlakar Jurij, uprava
4. Krajnc Ivan, uprava
5. Eržen Jože, Osojnik
V odbor za skupno potrošnjo 

in družbeni standard so bili iz
voljeni:

1. Horvat Zinka, uprava, 
predsednik

2. Majcen Franc, uprava
3. Reisman Jože, Zavrč
4. Ganza Alojz, meh. del.
5. Toplak Alojzija, Kidričevo
V odbor za zdravstvo in tehnič

no varnost so bili izvoljeni:
1. Rajh Aleksander, »Slov. 

gorice«, predsednik
2. Zorec Stanko, Starše
3. Meznarič Janez, meh. del.
4. Pisar Marija, uprava
5. Ivanuša Avgust, Sobetinci
V odbor za izobraževanje ka

drov so bili izvoljeni:
1. Grabrijan Maruša, Turnišče, 

predsednik
2. Kravos Aleksander, dipl. inž. 

kmet., uprava

3. Kropej Albert, dipl. inž. 
gozdarstva, gozdarstvo

4. Zemljič Matko, inž. kmet., 
uprava

5. Skočir Ivan, inž. kmet., 
uprava

6. Glušič Miran, inž. kmet., 
Osojnik

7. Vukovič Danica, dipl. inž. 
kmet., farma bekonov, upr.

V arbitražno komisijo so bili 
izvoljeni:

1. Toth Franc, gozdarstvo
2. Makoter Milan, Kidričevo
3. Valentin Viktor, uprava
4. Frajnkovič Franc, Dornava
5. Bombek Ignac, »Slov. gorice«
V komisijo za kaznovanje in 

kršitev delovne discipline in sa
moupravnih predpisov so bili iz
voljeni:

1. Mohorič Mirko, mlekarna, 
predsednik

2. Majcen Franc, uprava
3. Vaupotič Maks, Turnišče
4. Medved Franc, »Slovenske 

gorice«, namestnik
Dva člana bo imenoval sindi

kalni odbor podjetja.

V komisijo za rehabilitacijo in 
zaposlovanje delovnih invalidov 
so bili izvoljeni:

1. Feguš Jakob, Podlehnik, 
predsednik

2. Reisman Jože, Zavrč
3. Potočnik Anton, uprava
4. Ilovar Ivan, »Slov. gorice«
5. Tovornik Milka, mlekarna
V komisijo za določitev delov

nih mest, na katerih je prepove
dano zaposlovanje žena in mla
dine, so bili izvoljeni:

1. Eržen Marija, Osojnik, preds.
2. Vesenjak Jelka, Turnišče
3. Janežič Justika, mlekarna
4. Gone Jani, »Slov. gorice«
5. Travnikar Franc, Podlehnik

V nadzorni odbor, organ uprav
ljanja, ki ga podjetje do sedaj ni 
imelo, so bili izvoljeni:

1. Doplihar Cvetko, dipl. veter., 
farma bekonov, predsednik

2. Ciglar Franc, Dornava
3. Boldirev Vlado, Pragersko
4. Skrlovnik Jože, krčitve in 

melioracije
5. Ganza Alojz., meh. del.

Kot člani sveta počitniške 
skupnosti Videm-Krško, v katero 
je vključeno tudi naše podjetje, 
so bili imenovani:

1. Kolarič Ciril, uprava
2. Majcen Franc, uprava
Imenovana je bila tudi občasna

komisija za sestavo poslovnikov 
organov upravljanja. Komisija 
ima nalogo sestaviti poslovnik za 
delavski svet, upravni odbor in 
ostale odbore ter komisije. Člani 
komisije so: Horvat Zinka,
Krajnc Ivan, Fujs Ladislav.

S statutom je določeno, da se 
morajo samoupravni akti (pravil
niki) vskladiti z določili statuta 
v roku enega leta. Ker pa rabi
mo nekaj pravilnikov v najkraj
šem času, je sklenjeno, da se iz
delajo do konca novembra 1.1. 
pravilnik o organizaciji podjetja, 
pravilnik o delitvi osebnih do
hodkov in pravilnik o delitvi či
stega dohodka v podjetju.

Ob koncu seje je novo izvo
ljeni predsednik delavskega sve
ta prosil prisotne člane sveta, naj 
vztrajno in dosledno sodelujejo 
v svetu in odborih, kjer so bili 
določeni. Od vsklaj enega dela 
vseh organov samoupravljanja v 
podjetju je odvisno izvajanje do
ločil našega statuta.

-ck-

Kmetijski kombinat Ptuj, 
proizvajalec dobrih in za
dostnih količin haloških vin, 
se je pojavil v registru iz
voznikov pri zunanje trgo
vinski zbornici v mesecu ok
tobru 1962. S tem je pričel 
širiti pojem »Haloško vino 
(Colloserwein)« tudi izven 
meja svoje države.

V tem kratkem času, od 
leta 1962 do danes, so se po
javljala vina pod imenom 
Kmetijski kombinat Ptuj na 
tržišču Avstrije, Belgije, Ho
landije, Anglije, Vzh. Nem
čije, Čehoslovaške, Poljske, 
Švice, Zap. Nemčije itd. in 
to predvsem haloška vina, 
znana po najboljši kvaliteti 
podravskega bazena.

Meseca februarja 1963 je 
podjetje licitiralo izvoz vin 
v vzhodne države in je posle 
tudi izlicitiralo. Tako nam je 
Jugobanka Beograd poverila 
posel nosilca posla za izvoz 
vina v vzhodne države iz 
cele Jugoslavije. V tem me
rilu je izvozilo naše podjet
je okoli 2.300 vagonov kva
litetnega vina. Direktno 
smo izvozili 723 vagonov 
vina, od tega iz lastnih kleti 
312 vagonov. Odjemalca sta 
bila Vzh. Nemčija in Češko
slovaška. Kaj smo s tem 
uspeli? Poleg finančnega 
uspeha smo pridobili devize. 
Naše ime je zaslovelo, ne sa
mo po Jugoslaviji med ko
operanti, temveč tudi v tu
jini. Kmetijski kombinat do
slej izven meja ni bil znan, 
danes to ni več. Spričo tako 
naglega razvoja nam ne bo 
težko vzdrževati stikov z do
sedanjimi kupci, iskati no
vih kupcev in uveljavljati 
pri njih naša vina, ki so pri
dobila pri tem ogromnem 
poslu na slovesu.

Zakaj bi bili - krivični do 
kvalitete haloških vin, za
kaj bi se dajala ljutomer
skim vinom prioriteta, ko pa 
imajo haloška vina iste ih 
v nekaterih primerih celo 
boljše lastnosti? Prijetna ki

slina, ki jo vsebujejo halo
ška vina, prekaša ljutomer
ska vina.

Na žalost ta vina niso bila 
v svetu znana, poznal jih je
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Podružbljanje zemlje po
meni vključevanje zasebnih 
kmetovalcev oziroma njiho
ve zemlje v družbeno kme
tijsko proizvodnjo. To je 
proces in ne enkratno ali ce
lo administrativno dejanje.

Potreba in smisel podruž- 
bljanja zemlje izhaja iz 
dejstva, da industrializacija 
nujno povzroča razslojeva
nje kmečkega prebivalstva 
— kmečki proizvajalci, po
sebno mladina, odhaja na 
delo v industrijska središča, 
na kmetijah pa ostajajo sta
ri ljudje, ki imajo iz dneva 
v dan manj telesnih sposob
nosti za opravljanje težkega 
kmečkega dela.

Če ob takem razvoju ne 
bi znali najti ustreznih re
šitev, bi lahko nastale težke 
posledice in motnje v celot
nem gospodarstvu. V zahod
nih državah iščejo izhod iz 
podobnega položaja v uvozu

le ožji krog trgovskih in iz
voznih podjetij, ki niso ho
tela priznati, da je Ptuj 
osrčje Haloz, ki bi bil upra
vičen širiti sloves teh vin.

delovne sile iz zaostalejših 
dežel, pri nas — v pogojih 
socializma — pa se trudimo 
te težave premostiti s pro
izvodnim sodelovanjem ter 
z nakupom in odkupom zem
lje, da bi tako s pomočjo 
mehanizacije zmanjšali po
trebo po delovni sili, s so
dobno tehnologijo pa pove
čali pridelke.

Težave, ki se pojavljajo 
na posameznih kmečkih go
spodarstvih so najraznovrst- 
nejše, zato tudi rešitve ne 
morejo biti enake. V neka
terih slučajih zadošča, da 
zadruga ali kmetijsko po
sestvo priskoči na pomoč s 
posameznimi strojnimi sto
ritvami, drugim je treba nu
diti poleg tega še reproduk
cijski material (gnojila, se
mena itd.), spet drugi potre
bujejo še več — pujske, 
mlado živino itd. V vseh na
vedenih slučajih gre torej
»1 - M

Izvozna embalaža za vino obrata »Slovenske gorice«
Posnetek: Foto Langerholc
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Ljubosumno so krojila last
ne interese in izboljševala 
lastne zaloge na račun na 
tem območju odkupljenih 
vin.

Ko nam je bila odobrena 
registracija izvoza, je bil 
dosežen velik napredek Kme
tijskega kombinata Ptuj, ki 
že danes osvaja tuja trži
šča.

Poglejmo si samo Anglijo. 
Vemo, da je dobilo v tej dr
žavi ljutomersko vino že ne
kak monopol ter smo prejš- 
na leta uspeli prodati le 
kakšen vagon vina. Danes 
so naročila narastla, kupci 
se zanimajo predvsem za 
kvalitetni haloški rizling, 
beli burgundec in traminec. 
Ali ni to že lep uspeh? Ena
ko je v Zahodni Nemčiji ali 
na primer v Vzhodni Nem
čiji, ki zahteva namizna vi
na pod imenom »Pctovia- 
Wein«. Tako prodirajo ha
loška vina nezadržano v svet 
in lahko pričakujemo, da 
bodo dosegla isto raven slo
vesa kot ljutomerska vina.

Težava, ki se pojavlja, so 
cene. Na žalost so še naše 
proizvodne cene mnogo pre
visoke tako, da še zdaleč ne 
moremo biti konkurenčni 
državam kot so Francija, 
Italija, Zahodna Nemčija in 
Madžarska. Na naše ponud
be dostikrat dobimo odgovor 
kupcev: »Kvaliteta dobra,
cena previsoka«. V takih 
primerih zagovarjamo ceno 
s kvaliteto in nam to le del
no uspe.

Iz teh razlogov bomo mo
rali misliti na zmanjšanje 
proizvodnih stroškov. Samo 
proizvodnjo bomo morali 
leliti na sorte, kot so: mu
škatni silvanec, beli burgun
dec, rizling in traminec. To 
so kvalitete, katerih ceno 
lahko zagovarjamo in s ka
terimi lahko nastopamo na 
tujem trgu.

Krivec Franc

za sodelovanje med kmečki
mi in družbenimi proizva
jalci, zato take odnose tudi 
imenujemo proizvodno so
delovanje ali kooperacijo. Da 
bi bili uspehi sodelovanja 
čim boljši in koristni za oba 
sodelavca, je seveda potreb
no najti in pogodbeno dogo
voriti pot na tržišče, kamor 
mora priti, če je le mogoče, 
finalni proizvod.

V našem sestavku bomo 
govorili predvsem o tisti 
obliki podružbljanja zem
lje, ki je bila doslej v na
šem kombinatu najobičaj
nejša in skoraj edina, to je 
o odkupu zemlje.

Z regulacijo in melioraci
jo Pesniške doline je pred
videno. da bomo odkupovali 
v tej dolini v 14 k. o. v 5 le
tih 5.000 ha zemljišč, od tega 
na poplavnem območju 1.901 
ha. Na tem območju je že

(Nadaljevanje na 4. strani)



(Nadaljevanje s 3. strani) 
sedaj v družbeni lasti 752 ha 
zemljišč. Tako bi imeli v 
Pesniški dolini v družbenem 
upravljanju čez 5 let 3.752 
ha zemljišč. S temi zemlji
šči bi upravljala naša obra
ta Dornava in Sobetinci.

Nič manj važni območji 
za pridobivanje zemljišč sta 
Dravsko in Ptujsko polje, 
kjer bi morali pridobiti ca. 
5.000 ha zemljišč. Počasneje 
bomo kupovali zemljišča na 
območju Haloz in v delu 
Slovenskih goric; v glavnem 
le na tistih območjih, kjer 
bomo obnavljali vinograde 
in sadovnjake. Na teh ob
močjih bi morali odkupiti 
ca. 2.500 ha zemljišč.

So območja v Halozah in 
Slovenskih goricah, kjer je 
že danes več zemljišč na 
prodaj, so pa ta zemljišča 
manj zanimiva za Kmetijski 
kombinat Ptuj kakor tudi 
za kmetijske zadruge. To so 
tista območja, kjer so kme
tijske kulture slabo uspeva
le; ta območja še danes ni
so primerna za drugo kakor 
za gozd. Je problem, kdo bo 
v teh območjih urejal zem
ljišča. Mnenja smo, da bi 
moral urejati zemljišča na 
teh območjih naš obrat za 
gozdarstvo.

Do sedaj smo odkupovali 
zemljišča v glavnem od sta
rejših lastnikov, ki so za de
lo nezmožni, ki nimajo otrok 
ali pa so otroci odšli v in
dustrijske centre. Precej 
zemlje smo odkupili od po
sestnikov, ki so brez ožjih 
sorodnikov in so s prodajo 
zemlje zmanjšali svoje po
sestvo za k! ali k>. So pa tu
di posestniki, ki ne morejo 
obdelovati zemlje zaradi po
manjkanja delovne sile ali 
zaradi bolezni in jih tarejo 
davčni predpisi. Najmanj 
pa je Kilo odkupljenje zem
lje od ljudi, ki se ne bavijo 
izključno s kmetijstvom, am
pak imajo glavne dohodke 
iz zaposlitve.

Jeseni leta 1962 smo od
kupili 48 ha zemljišč, v letu 
1963 pa 807 ha, skupno torej 
855 ha. Od tega je bilo od
kupljenih: 433 ha njiv, 259 
ha travnikov, 39 ha pašni
kov, 20 ha sadovnjakov, 20 
ha vinogradov, 82 ha gozdov 
in 2 ha ostalega. Za ta zem
ljišča je bilo izplačanega iz 
najetega kredita 165,263.368 
dinarjev.

Ta zemljišča so bila na
kupljena na območju treh 
občin, in sicer v občini Ptuj 
710 ha, občini Maribor Tez
no 102 ha in občini Sloven
ska Bistrica 43 ha. V letoš
njem načrtu pa je bilo od
kupljenih do konca meseca 
maja 325 ha zemljišč, ali 32,5 
% od predvidenega plana.

Z nakupom zemljišč na
staja problem velike raz
drobljenosti posameznih par
cel. Nemogoče je zemljišča 
tako kupovati, da bi takoj 
nastajali večji kompleksi, 
temveč moramo kupovati 
zemljišča na širšem območ
ju, da dobimo dovolj zem
ljišč za zamenjavo. Aronda-

q)o dziižbl/V/ n j p zemlji'
cijski postopek navadno tra
ja > leta, da nastane večji 
kompleks. Vsa ta razdrob
ljena zemljišča morajo pre
vzeti v obdelavo naši obrati 
takoj po pravomočnosti kup
nih pogodb. Zaradi tega na
stajajo po naših proizvod
nih obratih veliko večji stro
ški, ki bremenijo redno pro
izvodnjo na že urejenih 
kompleksih.

Hitrejšo pravno izpeljavo 
kupnih in menjalnih pogodb 
zelo ovirajo razne vknjižbe 
solastnikov — posebno ti
stih, ki živijo v inozemstvu, 
vknjižene preživnine in hi
poteke. Da si uredijo lastni
ki te stvari v zemljiški knji
gi, traja navadno tri ali šest 
mesecev ali celo eno leto.

Pri menjalnih pogodbah 
imamo težave, ker nimajo 
lastniki zemljišč, s katerimi 
menjamo zemljo, plačanih 
davkov in zaradi tega ne 
moremo dobiti na upravi za 
dohodke potrdil o plačanih 
davkih. Kmetijski kombinat 
Ptuj zaostalih davkov ne 
more plačati. Pri menjavi 
zemljišč navadno ni vred
nostne razlike. Take razlike 
sicer pridejo v manjših pri
merih, ko odda lastnik več 
zemlje, kakor je prejme. 
Zemljiška knjiga pa ne izda 
prej sklepa o menjavi zem
ljišča, dokler ni priloženo 
potrdilo o plačanih davkih.

Več starejših posestnikov 
bi oddalo v družbeno lastni
no več zemlje, če bi dobivali 
mesečno preživnino oziroma 
pokojnino. Te zadeve pa v 
naši občini zaenkrat še niso 
rešene. Nekaj primerov je 
bilo, da so predlagali osta
reli posestniki, nai jim pre
skrbimo mesto v Domu one
moglih v Muretincih. To so 
vprašanja, ki jih Kmetijski 
kombinat sam ne more re-
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ševati, temveč jih bo morala 
reševati širša družbena skup
nost. Potrebno bo rešiti 
vprašanje starostnega zava
rovanja, vsaj tistega dela 
prebivalstva, ki bo odstopil 
svoja zemljišča družbenemu 
skladu, ali pa vprašanje ob
veznega nalaganja dela vred
nosti prodanega zemljišča v 
skupni pokojninski sklad, 
ki bi se naj formiral pri ob
činski skupščini Ptuj.

Kombinat je kupoval zem
ljo povprečno po 19 dinarjev 
z «l kvadratni meter. Cena 
je bila seveda odvisna od 
bonitetnega razreda.

Nakupa zemljišč po teh 
cenah nismo mogli vskladiti 
s predpisom investicijske 
banke. Ta priznava za na
kup zemljišč L, II., III. in 
IV. bonitetnega razreda samo 
11 dinarjev kredita za kva
dratni meter. V bodoče (kar 
se tiče cen zemljišč) bo še 
slabše, posebno v ravninskih 
predelih. Zelo poceni bi lah
ko zemljo kupovali v hribo
vitih predelih Haloz, ki pa 
ne pridejo v poštev za in
tenzivno kmetijstvo.

Dosedaj so kritizirali pro
dajalci zemlje, da nakazuje
mo denar za kupljena zem
ljišča na treh čekovnih po
ložnicah. Ti namreč želijo, 
da bi prejemali denar za 
prodano zemljišče samo na 
eni čekovni položnici. Ker 
smo imeli tri vrste kreditov 
za nakup zemljišč, ki so se 
procentualno enako črpali 
za vsako kupljeno zemljišče, 
smo tudi morali izdajati tri 
čeke. Pri novem kreditu v 
letošnjem letu smo se že 
sporazumeli s Komunalno 
banko v Ptuju, da bodo pre
jemali prodajalci zemljišč 
denarne zneske na eni če
kovni položnici.

> AntÄn Potočnik

Pomen selekcije živine
Selekcija pomeni v našem smi

slu izbiro takih živali za pleme, 
ki odgovarjajo ali se približu
jejo tipu živali, kakršno želimo 
imeti v svoji čredi.

Primitivna selekcija se izvaja 
že od trenutka, ko je človek udo
mačil prve živali. Od mladičev 
je puščal za pleme le tiste, za 
katere se mu je zdelo, da bodo 
najbolje odgovarjali njegovim 
potrebam.

Že davno pred tem pa je bila v 
naravi sama selekcija, brez sode
lovanja človeka, tako imenovana 
prirodna selekcija. V trdi borbi 
z mrazom, vročino, pomanjka
njem hrane in mnogokrat tudi 
vode, so lahko obstale samo ti
ste poedinke, ki so bile najtrd
nejše in so lahko kljubovale 
vsem tem nevšečnostim, vse 
ostalo, kar je bilo neodporno ali 
slabo odporno, pa je poginilo.

Tako so nastale vse današnje 
živalske vrste v trdi borbi z na
ravo in tudi med seboj.

Selekcija v današnjem pomenu 
besede se je razvijala vzpored
no z razvojem ostalih prirodnih 
znanosti.

Naloga selekcionerja je torej 
v tem, da odbira mlade živali za 
pleme tako, da bo z njimi po
boljšal proizvodne lastnosti čre
de, v kateri vrši selekcijo. Kon
kretno gojimo v našem primeru, 
na večini obratov našega podjet
ja, govedo svetlolisaste pasme, ki 
spada v tako imenovane kombi
nirane pasme goved, to se pravi,

da se lahko krave ob ustrezni 
odbiri in primerni negi in pre
hrani razvijejo v razmeroma do
bre mlekarice, da pa so te živali 
istočasno tudi tako grajene, da 
se teleta dobro pitajo. Vzrej ni 
cilj selekcije pri tej pasmi je na 
našem posestvu tak, da s primer
no odbiro bikov, s katerih seme
nom osemenjujemo našo osnovno 
čredo krav ter po odbiri narašča
ja vzredimo z leti tako čredo, da 
bodo krave te pasme dajale na 
leto 3600 kg mleka s 3,7 % tol. v 
povprečju, da pa bomo istočasno 
obdržali v čredi tudi dobre vzrej- 
ne sposobnosti živali. Zato vzrej- 
na naloga nikakor ni lahka.

Druga pasma, ki jo tudi gojimo 
na našem posestvu, sicer v mno
go manjšem obsegu, je tako ime
novana jersey pasma. Ta se od 
svetlo lisaste pasme ne razlikuje 
samo po barvi (prva rdečkasto 
rjava — in belo lisasta, druga pa 
temno rjave barve) ampak pred
vsem po telesni gradnji. Male in 
suhljate živali nikakor niso za 
rejo zaradi mesa, ampak je to 
povsem mlečna pasma govedi, ki 
daje ob ustrezni odbiri in ostalih 
pogojih na leto do 4000 litrov 
mleka, ki je zelo mastno (do 
7,0 % tol.). Zato je ta pasma po
sebno primerna za rejo, kjer je 
poudarek na pridobivanju masla.

Pri odbiri živali nikakor ne 
smemo poleg že omenjenih dveh 
ciljev, to je proizvodnosti in 
ustreznih telesnih oblik, zanema

riti zelo važne lastnosti, to je iz
koriščanje krme. Znano je, da je 
izkoriščanje krme posameznih ži
vali zelo različno. Pri enaki kr
mi data lahko dve različni živali, 
ki sta sicer enako težki, zelo 
različne količine mleka. To se 
pravi, ena izkoristi, zaradi svoje
ga posebnega notranjega ustroja, 
povžito krmo bolje od druge in 
tako da na 1 kg krme ena krava 
več mleka kot druga. Ker je kr
ma pri vsaki reji živine največji 
strošek, bo seveda mleko tiste 
živali, ki daje za enoto porablje
ne krme več mleka, znatno ce
nejše, kar je vsekakor važnejši 
faktor pri pocenitvi proizvodnje 
kot se to zdi na prvi pogled.

Da bi živali glede na njihove 
proizvodne sposobnosti dobro 
spoznali, moramo zasledovati in 
zapisovati podatke o vseh bistve
nih dogodkih v njihovem življe
nju, tako o pripustih, telitvah 
oziroma prasitvah, o teži nara
ščaja ob rojstvu in ob določenih 
starostih, ter seveda o količini 
namolzenega mleka pri kravah 
kakor tudi o % tolščobe v mleku. 
Tako smo prišli do vseh proiz
vodnih podatkov za živali, ki so 
zanimive za selekcijo ter do za
pisovanja teh podatkov, to je do 
kontrole proizvodnosti ter do ro
dovniškega knjigovodstva, ki je 
predpogoj za selekcijo. V našem 
primeru opravljajo kontrolo 
molznosti živinorejski delovodje 
po obratih, služba rodovniškega 
knjigovodstva ter obdelava po
datkov pa je centralno na upravi 
podj etja.

Živali za pleme odbira odnos
no izloča referent za selekcijo 
skupno s pristojnimi živinorej
skimi delovodji odnosno upravni
kom obrata, in to po vseh pro
izvodnih pokazateljih, ki jih ima
mo zabeležene v rodovniškem 
knjigovodstvu.

Razen za proizvodne podatke 
se živali ocenjujejo tudi za zu
nanje oblike. S pomočjo raznih 
merjenj odnosno natančnih opa
zovanj živalskega telesa dobimo

oceno na obliko živali, tip živa
li, ki se mu želimo s selekcijo 
približati, to so na primer pri 
govedu globoke in široke živali 
z lepim pravilno razvitim vime
nom in zdravimi nogami. Na 
podlagi kontroliranja proizvod
nosti in ocene zunanjih oblik do
bimo torej oceno živali.

Znano dejstvo je, da pa vse 
živali ne prenašajo v enaki me
ri svojih dobrih ali slabih lastno
sti na svoje potomce in prav za
to se selekcija poslužuje proge- 
notestiranja. Progenotestirati ne
ko plemensko žival pomeni odre
jati na podlagi kvalitete njenih 
potomcev njeno pravo genetsko 
to je dedno vrednost, in sicer ta
ko glede prenašanja proizvodnih 
sposobnosti kakor tudi prenaša
nja dobrih telesnih oblik. Navad
no se to raziskuje na progeno- 
testnih postajah, kjer npr. redijo 
enako stare bikce pod enakimi 
pogoji in kontrolirajo njihovo 
porabo krme na 1 kg prirastka 
in tako ugotavljajo, katere živa
li dajejo za pitanje najprimer
nejše potomce. Na enak način 
ugotavljajo na teh postajah tudi 
prenašanje molznih sposobnosti v 
pogledu količine, maščobe mleka 
ter porabe krme za 1 liter mleka.

Pri prašičih ugotavljajo, kako 
potomci različnih živali v enakih 
pogojih dnevno priraščajo, koli
ko porabijo za to hrane, ugotav
ljajo pa tudi kvaliteto mesa in 
slanine ob zakolu.

Ker žal nimamo možnosti poši- | 
Ijati naše živali na progenotestno 
postajo, ocenjujemo vsako leto 
komisijsko potomce po bikih, da 
tako ugotavljamo, kateri od bi
kov, s katerih semenom oseme
njujemo naše krave, da je za nas 
najugodnejši tip živali in tistega 
potem forsiramo. Prav tako zasle
dujemo tudi kvaliteto potomstva 
po kravah.

Toliko o selekciji na splošno. 
Sledi pregled selekcijskega dela 
po posameznih naših obratih.

Blagoje Vukovič,
' inž. agronomije

Na krmišču odprtega hleva v Kidričevem
Posnetek: Ciril Kolarič:

Pričakujemo 30001 mleka po kravi
V PRVIH ŠESTIH MESECIH LETOŠNJEGA LETA STALEN 

DVIG MOLZNOSTI PO KRMNEM DNEVU.
V spodnji tabeli prikazujemo 

molznost na krmni dan po me
secih in obratih:

I. II. III. IV. V. VI. povpr_
1963

Starše 6,7 8,5 9,0 9,4 10,7 9,6 8,1
Pragersko 9,1 8,8 8,7 9,7 10,2 8,8 7,8
Kidričevo 7,4 7,2 6,9 7,7 8,2 7,7 7,7
Turnišče 9,7 9,9 10,4 11,5 11,3 9,9
Podlehnik 6,8 8,3 7,5 7,5 7,9 7,4 7,7
Zavrč 9,5 9,2 9,5 9,3 9,9 9,1 9,0
Dornava 7,5 6,1 6,2 5,7 5,8 5,5 6,4
Sobetinci 5,6 5,5 7,8 7,7 7,4 6,7 6,1
Osojnik 7,7 8,8 8,4 8,8 9,4 8,7 6,6

Povpr. kombinat 7,6 7,7 7,8 8,2 8,6 7,9 7,4

Lansko leto je bilo povprečje 
po kravi 2714 1 mleka; po dose
danjih podatkih je za prvo pol
letje to povprečje okrog 29131 
mleka po kravi. Kolikor se bo 
molznost tudi v drugem polletju 
enako dvigala, lahko pričakuje
mo, da bomo presegli povprečje

30001 mleka po kravi. Ako bo« 
uspelo obratom znižati tudi stro
ške živinorejske proizvodnje, bo
mo imeli ob koncu leta mnogo- 
manjše izgube kot v letu 1963„ 
kar je končno tudi naš cilj.

(Nadaljevanje na 5. strani)
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Leta 1963
DtfÄ KMETIvISKA OBRATA AKTIVNA

Zaradi ugodnih vremenskih 
razmer v letu 1962 so zaključili 
naši kmetijski obrati poslovno 
leto 1962 z 10 milijoni čistega do
hodka. Pri planiranju za leto 
1963 se je zato upoštevala samo 
normalna letina in je planski 
rezultat prikazal 52 milijonov iz
gube. Glede na vse obstoječe ob
jektivne težave ter na vse možne 
subjektivne vzroke je bila plani
rana izguba normalna. Toliko 
bolj smo bili zato razočarani, ko 
smo po zaključnem računu za 
leto 1963 ugotovili kar 153 mili
jonov zgube v naših 9 kmetijskih 
obratih. Kot vidimo iz priložene
ga grafikona, naši obrati zelo 
različno sodelujejo pri rezultatu. 
V letu 1962 je bilo kar 5 kmetij
skih obratov pozitivnih in to od 
Osojnika s + 28 milijoni do Dor
nave s + 113 tisoč din čistega 
dohodka. V letu 1963 pa sta sa
mo obrata Starše in Osojnik ak
tivna, in to prvi za + 7 milijo
nov, drugi pa za + 3,3 milijonov 
din, dočim je ostalih 7 obratov 
zaključilo poslovno leto z izgu
bo. Ko primerjamo izvršitev s 
planom, ugotovimo, da sta bo
lje od plana gospodarila obrata 
Podlehnik in Zavrč, približno po 
planu so zaključili obrati Pra
gersko, Turnišče (s kobilarno) in 
Osojnik, dočim so obrati Starše, 
Dornava, Sobetinci in posebno 
Kidričevo precej slabše zaključili 
poslovno leto, kot je bilo predvi
deno.

30001 mleka
(Nadaljevanje s 4. strani)

Tudi priraščanje mlade goveje 
živine in pitancev je bilo v I. če
trtletju 1964 ugodnejše kot v let
nem povprečju v letu 1963 in ce
lo od plana za leto 1964.
MLADA ŽIVINA NAD 1 LETO
V letu 1963 je bil povprečni 

prirastek 0,49 kg, planiran je bil 
za 1964 0,45 kg, dosežen v I. če
trtletju pa 0,47 kg. Po obratih so 
dosegli v tej kategoriji nasled
nje prirastke: Starše 0,72, Prager
sko 0,93, Kidričevo 0,57, Podleh
nik 0,45, Zavrč 0,34, Dornava 
0,24, Sobetinci 1,25, Osojnik 0,16.

MLADA ŽIVINA OD 
3—12 MESECEV

Realizacija 1963 0,60 kg, plan 
1964 0,65 kg, realizacija I. četrt
letja 1964 pa 0,67 kg. Po obratih 
je prirastlo v I. četrtletju: Pra
gersko 0,79, Podlehnik 0,50, Zavrč 
0,50, Dornava 0,77, Sobetinci 0,73 
in Osojnik 0,53 kg na krmni 
dan.

TELETA DO 3 MESECEV
Realizacija 1963 0,79 kg, plan 

1964 je 0,80 kg, doseženo v I. če
trtletju 1964 0,85 kg, in to po
obratih: Starše 0,67, Pragersko
0,76, Kidričevo 0,91, Turnišče 
0,80, Podlehnik 0,69, Zavrč 0,87, 
Dornava 0,91, Sobetinci 1,12, 
Osojnik 0,74 kg na krmni dan. 
MLADO GOVEDO V PITANJU

Realizacija 1963 0,67 kg, plan 
1964 0,80 kg, v I. četrtletju 1964 
realizirano 0,89 kg. Starše 0,80, 
Kidričevo 1,05, Podlehnik 0,72, 
Zavrč 0,84, Dornava 0,72 in Osoj
nik 0,70 kg.

BEKONI
V I. polletju je prirastek z 

0,54 kg na krmni dan večji od 
lanskoletnega povprečja, ki je 
bilo 0,50. Obrat Kidričevo beleži 
v I. tromesečju 45.298 kg prira
sta ali 0,52 kg na krmni dan, v
II. tromesečju pa 35.863 kg prira
sta ali 0,59 kg na krmni dan (po
vprečje I. polletje je 0,55 kg).

Obrat Dornava je imel v I. če
trtletju 43.285 kg prirasta ali na 
dan 0,49 kg, v II. četrtletju pa 
50.072 kg prirasta ali 0,60 kg na 
krmni dan (polletno povprečje 
0.54 kg).

-op-

Ctsit dohodek ^dobiček)
m izgube po kennet, obrati k)

Vzroki za takšen rezultat kme
tijske dejavnosti so objektivnega 
in subjektivnega značaja, in to: 

OBJEKTIVNI VZROKI: — zelo 
huda in nenormalno dolga zima 
1962/63, ki je močno poškodova
la ozimne posevke, saj smo pre

orali 175 ha žit in 65 ha krmnih 
rastlin;

— pozeba je močno prizadela 
sadovnjake, posebno plantaže 
breskev in hrušk, razen tega so 
nasadi že stari in izčrpani ter 
zato pridelki iz leta v leto pa

dajo (letno podremo ca. 1000 
dreves, kreditov za obnovo pa 
ni!)

— v letu 1963 smo aktivirali 
ca. 1000 ha odkupljenih arondira- 
nih in zakupljenih zemljišč, ki so 
zaradi razdrobljenosti in različne 
strukture tal v povprečju zelo 
zmanjšala pridelke in povečala 
povprečne stroške. Tako smo v 
letu 1963 hasnovali 1885 parcel 
do velikosti 5 ha, 145 parcel ve
ličine od 5 do 20 ha in samo 35 
parcel z površino nad 20 ha;

— zaradi nezadostne mehaniza
cije smo zamujali s pravočasno 
oskrbo posevkov. Na vsak naš 
traktor pride ca. 55 ha obdeloval
nih površin, na vsak kombajn pa 
celo 297 ha. (Za primerjavo lahko 
navedemo, da ima IPK Osijek na 
vsakih 34 ha obdelovalnih povr
šin 1 traktor in na vsakih 96 ha 
površin kombajn!);

— ukinjen je bil regres na re
zervne dele za stroje in za za
ščitna sredstva, podražil se je 
ves material, posebno pa močna 
krmila (ca. 23%);

— precej so se zvišali naši 
osebni dohodki;

SUBJEKTIVNI VZROKI: — te 
je sicer težje ugotavljati, ven
dar mislim, da ovira boljšo orga
nizacijo zelo pisana proizvodnja, 
posledica gospodarjenja bivših 
malih posestev, ki je zaradi od
pora nekaterih naših strokovnja
kov nikakor nočemo specializira
ti (npr. po panogah);

— dosedanje nagrajevanje ne 
stimulira vseh uspehov, zato ne 
delajo naši delavci in uslužbenci 
vedno tako, kot bi sicer, če bi 
bili za svoj uspeh pravilno na
grajeni.

Prepričan sem, da bo v letu 
1964 manj objektivnih vzrokov, 
ki bi vplivali na slabši uspeh, ter 
da bomo subjektivne vzroke v 
celoti odpravili.

OTON POLIC

Priprave na spravljanje hmelja
Se mesec dni in pričeli bomo z 

obiranjem »zelenega zlata« — 
hmelja. Ker je odvisna od obira
nja, spravljanja in sušenja v ve
liki meri kakovost hmelja, se mo

ramo za to delo pravočasno in 
skrbno pripraviti.

Uvodoma želim prikazati s ta
belo kakovost hmelja v prejšnjih 
dveh letih po obratih našega 
kombinata: M

pregledati in usposobiti hmelj- 
sko sušilnico (kurišče, ogrejeva- 
lec, mreže, termometre, dvigalo, 
predale).

/u

Obrat

Dornava
Kidričevo
Osojnik
Pragersko
Sobetinci
Videm
Zavrč

Leto 1962 

v “/o razred ■55
'o 0$33-13

Leto 1963 

v % razred

Toča v Halozah
Redkokdaj se zgodi, da ne 

obišče vinogradov v Halo
zah toča. Tudi letos nam ni 
prizanesla. Tako smo imeli 
prvo točo 27. junija 1964 na 
območju Zavrča in drugo 
29. junija 1964 na območju 
Podlehnika. Najbolj so bili 
prizadeti vinogradi na delu 
Turškega vrha, Korenjaka 
in Goričaka, kjer je znašala 
škoda 30—50 %, na matič- 
njaku pa celo 100 %. Na 
ostalem območju spodnjih 
Haloz pa se giblje škoda od 
1—15 %. Zelo močno je bil 
prizadet dvoletni nasad te
ras v Turškem vrhu na kom
pleksu liha, kjer ni ostalo 
na mladici niti listje. Mla
dice so bile polomljene ali 
pa zbite v zemljo. V tem na
sadu smo morali izvršiti ze
leno rez, škropljenje, dodat
no gnojiti z večjimi dozami 
dušika ter obdelati zemljo. 
Škoda je tem večja, ker se 
bodo gotovi trsi posušili ali 
pa nedozoreli trpeli v zim
skem mrazu. Poleg tega bo
mo morali rezati nasad pri
hodnjo spomlad nazaj na 
dve očesi, tako bo zaostal 
za eno oziroma za dve leti.

Nekoliko hujše je priza^ 
deto območje okoli Podleh
nika z izjemo Dravinjskega 
vrha. Največ škode je trpe
lo delovišče Ljubstava z 
okrog 60 %, ostala delovišča 
pa več ali manj.

Skupna škoda, ki jo je po
vzročila toča, znaša ca. 
14.000.000 dinarjev; to bo le 
deloma krila zavarovalnica.
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še ne potrganega hmelja, da 
storžki preveč ne ovenejo. Skrbe
ti moramo, da pride obran hmelj 
čimprej v sušilnico. Svežega
hmelja ne smemo pustiti v koših 
dalj časa, temveč ga moramo 
spraviti v sušilnico ali pa, če 
nam to ni mogoče, ga iztresemo 
na zeleno etažo v sušilnici.

Hmelj sušimo pri temperaturi 
54 do 60” C. Kdaj je hmelj pra
vilno posušen ugotovimo po tem, 
da se takrat lomijo peclji in vre
tenca drobnih in srednjih storž
kov, vretenca večjih storžkov pa 
so uvela, prožna, ko jih stisne
mo, se iz njih ne pokaže vlaga. 
Hmelj ne sme biti niti premalo 
niti preveč posušen, še manj pa 
zažgan. Pravilno posušen hmelj 
ohrani lepo svetlozeleno barvo 
s svetlorumeno barvo lupulina, 
lep lesk in prijeten vonj. Ker je 
sušenje hmelja zelo odgovorno 
delo, moramo za to delo imeti 
vestne in trezne ljudi, ki so moj
stri svojega dela in se zavedajo, 
da s svojim delom veliko vpliva
jo na kakovost pridelka.

Za obiranje hmelja si torej mo
ramo:

zagotoviti dovolj obiralcev, ki 
bodo dnevno nabrali toliko hme
lja, da bo izkoriščena kapaciteta 
sušilnice;

skrbeti za kvalitetno obiranje 
in sušenje hmelja;

pregledati in pripraviti hmeljne 
koše in

Lahko trdimo, da so nastale 
razlike v kakovosti hmelja v ve
liki meri iz uvodoma naštetih 
vzrokov. Seveda ne smemo pre
zreti tudi objektivnih vzrokov, 
kakor so pomanjkanje primernih 
skladišč za hmelj itd. Vse vzro
ke, ki vplivajo na kakovost pri
delka, moramo letos odpraviti.

Hmelj obiramo v tehnični zre
losti, to je, ko ima zaprte storž
ke, ki so polni lupulina (rumeni 
prah) in imajo značilen vonj. Ta
krat so storžki jedri in prožni. 
Nikakor ne smemo obirati nezre
lega hmelja, kajti tak ima malo 
lupulina, hitro ovene in storžki 
so lahki. Tudi prezrel hmelj ni 
dobre kakovosti, kajti lupulin se 
iztrese in lističi storžka odpada
jo.

Pravilno obran hmelj mora 
imeti 1 do 1,5 cm dolg pecelj. Če 
storž nima peclja, kar nastane 
navadno zaradi smukanja pri obi
ranju, imamo pri suhem hmelju 
mnogo plev, to je lističev storž
ka. V tem primeru se prah lu
pulin tudi izgubi. Tudi po več 
storžkov skupaj z dolgimi peclji 
ter listja in panog ne sme biti v 
obranem hmelju. Pri samem obi
ranju ločimo lep, zelen hmelj od 
rjavega, za kar moramo imeti 
dve posodi. Ker je obiralec ena
ko plačan za zelen in rjav hmelj, 
ni razloga, da ne bi ločil hmelja 
po kakovosti. Obran hmelj naj 
čuva obiralec do predaje v senci

Po toči dne 27. 6. 1964 poškodovani vinograd na Turškem vrhu —
Zavrč

Posnetek: Ivan Skočir

Če bomo upoštevali vse nave- kovostni pridelek in s tem tudi 
deno, bomo sigurno dosegli ka- boljši finančni efekt.

V Matko Zemljič, inž. agronomije

it"______

Sestanek kolegija

ip. 1 - p

Na zadnjem sestanku ko
legija kombinata so raz
pravljali o poročilu, ki so ga 
podali udeleženci obiska v 
IPK Osijek. Po daljši in ži
vahni razpravi so prisotni 
potrdili mnenje večine, da 
se po možnosti specializira 
proizvodnja v kombinatu 
ter da se začne aktivneje so

delovati s privatnimi kmeti 
v proizvodnji.

Sklenili so, da bodo odgo
vorne službe, upoštevajoč 
sedanje pogoje in razvoj 
kombinata, pripravile v ro
ku 14 dni ustrezne predlo
ge. Ti predlogi bodo služdi 
za širšo razpravo o bodoči 
organizaciji v kombinatu.

I v L O
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ZK v predkongresnem obdobju
Obdobje pred VIII. kongresom 

Zveze komunistov Jugoslavije 
zahteva v vrstah članstva ZK ak
tivno delo in reševanje proble
mov. Naše organizacije ZK so 
imele v preteklem obdobju več 
sestankov in posvetovanj o naj
važnejših vprašanjih, ki se nana
šajo na našo organizacijo kakor 
tudi na naše podjetje in s tem 
na ves naš kolektiv. Najpomemb
nejša vprašanja je obravnavala 
skupna konferenca ZK Kmetij
skega kombinata Ptuj 26. 5. 1964.

Več smo razpravljali o smer
nicah VI. plenuma CK ZKJ in o 
problemih, ki so najvažnejši za 
nadaljnji družbeni razvoj, za utr
ditev razvoja socialističnih sil v 
današnji fazi družbenega procesa. 
To so vprašanja gospodarjenja, 
akumulacije, investicij, razširje
ne reprodukcije in delitve dohod
ka, nadalje utrjevanje samo
upravnosti v delovni organizaciji 
in družbeno političnih skupno
stih ter končno vprašanje oseb
ne in družbene potrošnje, skrat
ka standarda naših delovnih lju
di.

vah prav sedaj v predkongresni 
aktivnosti, da se moramo resne
je baviti s stanovanjsko politiko. 
Naša gospodarska organizacija 
ima reven stanovanjski fond, ki 
je pod povprečjem v primerjavi 
z drugimi organizacijami. Razen 
nekaj izjem so stanovanja naših 
ljudi več ali manj nesposobna za 
bivanje v njih. Naš stanovanjski 
fond je tudi dediščina preteklo
sti. Zgradbe so že v takšnem sta
nju, da je problem, kako zagoto
viti našim ljudem primerna sta
novanja. Ne smemo zanikati, da 
najdemo za stroj ali živali več
krat primernejše mesto in več 
sredstev kot pa za stanovanje 
naših delovnih ljudi. Poleg ob
sežnih investicij — vlaganj v ne
ke gospodarske objekte — ni bi
lo sredstev za vzporedno stano
vanjsko izgradnjo. Vprašamo se, 
ali smo vsega tega sami krivi, daf

je tako v naši gospodarski orga
nizaciji? Tega je kriv predvsem 
materialni položaj naše gospo
darske organizacije, v mnogočem 
pa tudi napačno gledanje na 
kmetijstvo kot panogo, ki si bo 
že nekako pomagala. Takšna gle
danja morajo v današnjem kon
ceptu kmetijske organizacije in 
proizvodnje prenehati in vedno 
bolj moramo gledati na to, da bo 
imel naš delavec isti položaj in 
isti stanovanjski standard kot ga 
imajo industrijski in drugi delav
ci.

V predkongresni dejavnosti ZK 
KK Ptuj smo razpravljali tudi o 
urejanju medsebojnih odnosov. 
Delovno razmerje in delovni po
goji silijo nas vse, da moramo 
dobro poznati vso delovnoprav
no problematiko, da moramo 
mnogo vsega razumeti in biti 
vsestransko pripravljeni na pra

vilno urejanje medsebojnih od
nosov. Pogosto razpravljamo o 
organizaciji dela, o poslovanju, 
o ekonomiki gospodarske orga
nizacije, o delitvi dohodka in po
dobno, ob tem pa zanemarjamo 
vprašanje medsebojnih odnosov 
kot edine osnove, prek katere 
je moč priti do dobre organiza
cije dela, boljšega poslovanja, 
pravilne delitve osebnega dohod
ka, večje storilnosti in s tem do 
napredka gospodarske organiza
cije in njenega kolektiva.

Vsa problematika našega kom
binata je obsežna in se ne bo 
dala na tem mestu obdelati. V 
predkongresni aktivnosti ZK mo
ramo vsi iz podjetja na svojem 
mestu aktivno delovati na pod
ročjih, ki so nam zaupana in po
verjena, da bomo lahko vso pro
blematiko sproti reševali, da nas 
razvoj ne bo mogel prehiteti.

MIRAN GLUSIC,
inž. kmet.

Spoznali so posehnosli oašii obralov
Smernice VI. plenuma in naše 

razprave so pokazale, da smo vsi 
za enotno družbeno in ekonom
sko politiko ter da nam je cilj 
zelo jasen. Naša naloga je, da 
ugotovimo uspehe na širokem 
področju našega razvoja in od
pravimo znake nedoslednosti, ne
skladnosti, nenačrtnosti in dru
gih slabosti, ki zavirajo in otež- 
kočajo naš nadaljnji in hitrejši 
razvoj.

Standard delovnih ljudi in 
upravljanje po delovnih ljudeh 
sta naši osnovni skrbi. Skupna 
konferenca ZK KK Ptuj je to naj
bolj poudarila. Dvig življenjske 
ravni je odvisen predvsem od 
dviga proizvodnosti, večja proiz
vodnost pa zopet od višjega stan
darda delovnega človeka. Ta fak
torja sta v medsebojni odvisnosti 
in imata odločilno vlogo na da
našnji stopnji družbenega razvo
ja. Iz tega sledi, da ni višji živ
ljenjski standard samo cilj našega 
gospodarskega razvoja, temveč 
pogoj za hitrejši napredek go
spodarstva. Če hočemo ljudem 
izboljšati življenjsko raven, si 
moramo zagotoviti sredstva, teh 
pa ni, ker so jih pobrale v širši 
družbeni skupnosti nekatere ne
načrtne in celo pretirane investi
cije. To jasno vidimo tudi pri nas 
na našem področju dela. Nekda
nja mala kmetijska gospodarstva 
so po svojem gradila in vlagala 
investicijska sredstva v takšne 
objekte, ki so danes v veliko 
breme našemu sistemu in organi
zaciji proizvodnje. Takšne neko
ristne investicije danes bremeni
jo račun vsesplošnega družbene
ga standarda. V naši gospodarski 
organizaciji smo dolžni usmeriti 
vsa vlaganja v proizvodnjo tako, 
da bodo čim bolj rentabilna ter 
da bodo čimveč akumulirala, ne 
samo za enostavno, temveč tudi 
za razširjeno reprodukcijo.

Že neštetokrat je ugotovljeno 
in poudarjeno v mnogih razpra

Pred pretekom mandatne do
be so si ogledali člani delav
skega sveta in upravnega odbo
ra podjetja nekatere delovne 
enote.

Ogled je trajal 1 dan. Po na
črtu so obiskali najprej delov
no enoto Kidričevo. Ugotovili 
so, da se je ta enota izredno 
razširila. Ima že nad 1000 ha 
zemlje po Dravskem polju, 
združene v velike parcele. Do
bro sta organizirani govedore
ja in svinjereja. Enota ima do
volj strojev in naprav, ki ji 
omogočajo sodobno proizvod
njo. Zgraditi bo potrebno še 
nekaj silosov, da bi zmanjšali 
Zgube pri proizvodnji silaže. Za 
spravilo strojev je bila pravkar 
dograjena velika strojna lopa. 
Posevki kažejo, da lahko priča
kuje prav dobre donose pšenice 
in krompirja.

V Turnišču so obiskali kobi
larno, poljedelsko proizvodnjo 
in farmo bekonov v izgradnji. 
Navdušeni so bili nad lepimi 
kasaškimi konji, čeprav so več
krat na sejah razpravljali o 
rentabilnosti njihove vzreje. V 
poljedelski proizvodnji pričaku
je enota dobre donose pšenice 
in koruze. Zaradi slabšega se
mena bo verjetno pridelek 
krompirja nekoliko manjši. Po
seben vtis je napravila na čla
ne farma bekonov v izgradnji, 
kjer se že vidi končni obseg 
objekta. Kolektiv gradbenega 
podjetja »Gradis« hiti, da bi 
dela čimprej končal. Računajo, 
da bo proizvodnja možna že v 
jeseni.

Vinograde na terasah v Vare- 
ji na Dravinjskem vrhu so vi
deli po ogledu farme. Posebej 
jih je zanimal način obnove na 
terasah in rentabilnost takih 
nasadov. Ugotovili so, da se 
menja s terasami oblika Haloz. 
Navdušile so jih velike obnov

ljene površine, ki jih obdelujejo 
s stroji. V Halozah se je končal 
ogled kmetijskih obratov.

Posebno so se zanimali člani 
delavskega sveta in upravnega 
odbora za delovno enoto — 
mlekarna. V kratkem bo dela
la nova, najmodernejša papra- 
va za pasteriziranje mleka. Ka
zein že proizvajajo v novih av
tomatskih sirnih banjah, ki 
znatno olajšujejo dosedanje 
težko ročno delo. Zanimiv je 
oddelek za proizvodnjo galita 
in poliestra, ki sta primerna za 
proizvodnjo gumbov. Marsikdo 
ne ve, da proizvaja mlekarna 
75 odstotkov plastičnih mas, ki 
so potrebne za izdelavo gumbov 
v naši državi. Kvaliteta izde
lave je odlična.

Po ogledu mlekarne so videli 
še kletarstvo v obratu »Sloven

ske gorice«. V tej enoti bo ob
novljena polnilnica za vino, ki 
bo urejena na najmodernejši 
način. Pokušnja vin je potrdi
la, da prideluje Kmetijski kom
binat Ptuj, po zaslugi vinograd
nikov v Zavrču in v Podlehniku 
ter po zaslugi dobrih kletarjev, 
Žlahtno kapljico.

Člani delavskega sveta in 
upravnega odbora so izjavili, da 
so taki ogledi koristni in po
trebni. Kombinat je veliko pod
jetje, zaradi tega je nujno, da 
so centralni organi upravljanja 
seznanjeni s problematiko na 
terenu, da bi lažje razumeli 
predloge in da bi tudi lažje 
sklepali na svojih sejah.

Novo izvoljeni delavski svet 
in upravni odbor kombinata sta 
si ogledala vse delovne eno
te podjetja 16. in 17. julija 1964.ff /urff, c,r“ Ko,‘r,‘
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V IPK OSIJEKOBISK
PREDVIDENO 31,6 MILIJARDE 
VREDNOSTI PROIZVODNJE V 

LETU 1964

Industrij sko-kmetij ski kombi
nat (IPK) Osijek je eden izmed 
naj večjih in najnaprednejših 
kombinatov v Jugoslaviji. Poseb
no velja to za njegovo organiza
cijo in specializirano proizvod
njo. Zaradi tega smo 17. in 18. 
junija letos obiskali ta kombinat 
in si v grobem ogledali njegovo 
organizacijo in način dela. Našo 
ekipo so sestavljal tovariši Ciril 
Kolarič, Vinko Trplan, Ivo Mato- 
ševič, dipl. inž. kmet., Filip Pi
sar, inž. kmet., Matko Zemljič, 
inž. kmet, in Oton Polič.

Ko potuje Slovenec, vajen ma
lih njivskih parcel, po Slavoniji, 
je vedno znova navdušen nad 
nepreglednimi polji. Iste občutke 
smo doživljali, ko smo brzeli po 
avtocesti Zagreb—Beograd proti 
Osijeku. Levo in desno pšenica, 
tu in tam koruza, sladkorna pe
sa, topolovi nasadi, nekaj krom
pirja in zopet pšenica. Nehote se 
nam je vsiljevala misel, kako 
idealni so pogoji kmetovanja, ka
ko je lahko velika kmetijska me
hanizacija do skrajnosti izkori
ščena in zato zelo efektna.

Ima pa ta razprostranost tudi 
drugo stran — manj ugodno za 
nas — monotonost nas dolgočasi 
in človek si zaželi gozdov, hri
bov, goric in planin; na to boga

stvo smo Slovenci tako ponosni. 
Ko smo pustili za seboj slavon
sko mesto Dakovo, smo bili kma
lu sredi območja, kjer gospodari 
IPK Osijek. Že s ceste se da ugo
toviti glavna dejavnost kombina
ta; posejane so v glavnem kultu
re, ki so surovine za končne pro
izvode v tovarnah. Velike parce
le (table) lucerne (ki je tukaj tu
di edini krmni posevek) in koru
ze so nas opozarjale na močno 
razvito živinorejo; njene proizvo
de predelujejo v lastnih klavni
cah in mlekarni.

Ko zvemo, da je bila Sladkor
na tovarna in tovarna »Kandita« 
(čokolada in bonboni) glavni po
budnik ustanovitve tega velikega 
kombinata, nas ne presenetijo
- Vi n

ogromni kompleksi, posejani s 
sladkorno peso. Teh ca. 4500 ha 
sladkorne pese s ca. 20.000 vago
ni pridelka pese povzroča kombi
natu precej težav (ogromno de
lovne sile, ki jo je težko dobiti), 
vendar sadijo kmetijski obrati z 
zaupanjem vsako leto več pese, 
ker se jim to prek tovarne slad
korja, posebno pa tovarne čoko
lade, bogato obrestuje. V 1. 1963 
je imela tovarna 160 milij. do
bička — sicer malo zaradi izred
no slabe kvalitete pese in male
ga odstotka sladkorja. V 1. 1962 
so pripojili h kombinatu tudi to
varno za predelavo konoplje; 
precej površin je posejanih s 
konopljo. Eden redkih direktnih 
tržnih viškov kmetijstva je pše
nica, ki je posejana na 8200 ha 
ter pričakujejo povprečni pride
lek ca. 52 q na hektar, lani 52 q.

Drugih kultur razen nekaj olj
nic nismo opazili ter smo pozne
je izvedeli, da imajo samo 4

zb ,)

Do novembra 
novi pravilnih!

Na I. seji delavskega sveta 
Kmetijskega kombinata Ptuj je 
bil izvoljen za predsednika naš 
živinorejski strokovnjak tovariš 
Dragan Bosnič, dipl. inž. agrono
mije. Prosili smo ga, naj nam od
govori na nekatera vprašanja v 
zvezi s samoupravljanjem in or
ganizacijo v kombinatu. Tovariš 
Bosnič nam je rade volje ustre
gel.

Vprašanje:
Pred novo izvoljenim DS 

kombinata so velike naloge, po
sebno kar se tiče izvajanja do
ločil statuta kombinata. Na 
kakšen način in kdaj se bo DS 
lotil teh nalog še posebno gle
de na to, da smo trenutno brez 
veljavnih oziroma uporabnih 
pravilnikov o delitvi osebnih 
dohodkov, čistega dohodka in 
drugih?

Odgovor:
Izvajanje določil statuta je 

vsekakor ena izmed najvažnej
ših nalog ne samo DS podjetja, 
temveč tudi obratnih DS, svetov 
delovnih enot ter družbeno-poli- 
tičnih organizacij. Vsi morajo bi
ti na tem področju zelo aktivni. 
Tu mislim predvsem na sindikal
ne podružnice po obratih, ki bi 
se naj v prvi vrsti angažirale in 
usmerile svoje delo za dosledno 
uvajanje neposrednega upravlja
nja ob aktivnosti čim širšega 
kroga proizvajalcev. Da bi de
jansko prišlo tako daleč, je nuj
no potrebno uvajati oblike, me
tode in prijeme v delu, da bodo 
imeli delavci možnost razpravlja
ti z organizatorji in vodji proiz
vodnje o problemih svojega dela 
in življenja. Nadalje je tudi nuj
no čim prej pristopiti k izdelavi 
pravilnikov o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov. Dosedanja 
praksa nam kaže, da imamo na 
tem področju še vrsto nerešenih 
vprašanj. Določila v statutu so 
jasna: »Za boljše delo — boljše 
plačilo«, vendar bo potrebno od 
določil preiti na dejstva in s 
pravilnikom uzakoniti želje pro
izvajalcev. Že na svoji prvi seji 
je imenoval DS tozadevne odbo
re in je postavil rok, v katerem 
morajo biti gotovi pravilniki o 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov tj. do konca meseca no
vembra. Da bi lahko odbori 
uspešno opravili to veliko nalo
go, bo nujno v čim krajšem času 
razčistiti vprašanja okrog organi
zacije kombinata.

Vprašanje:
Pri razvoju tehnološkega po

stopka v proizvodnji, pri vedno 
novih agrotehničnih ukrepih 
ter pri izpopolnjevanju kom
pleksne mehanizacije opažamo, 
da ni najboljša naša sedanja 
organizacija, ki temelji na teri
torialni razdelitvi obratov. Kaj 
bi se moralo po vašem popra
viti in kako gledate na formi
ranje obratov po panogah (ozka

(Nadaljevanje na 7. strani)

glavne poljedelske kulture (ra
zen konoplje), in sicer: pšenice 
8228 ha s predvidenim pridelkom 
52 q na hektar, sladkorne pese 
4342 ha (476 q na hektar), koruze 
za krmo 3012 ha (78 q zrna na 
hektar) ter lucerne 3006 ha (557 q 
na hektar). Ker imajo vseh povr
šin 23.500 ha, od tega obdeloval
nih 21.240 ha (od tega 31 ha sa
dovnjakov in 162 ha vinogradov), 
so 4 glavne kulture posejane na 
18.587 ha ali na 88 % vseh polje
delskih površin.

Takoj ob prihodu na direkcijo 
kombinata nas je zelo vljudno 
sprejel pomočnik generalnega di
rektorja in direktor za kmetij
sko proizvodnjo tov. Zlatič, dipl. 
inž. a gr., ki nam je podal osnov
ne podatke o kombinatu. Ko smo 
se seznanili z generalnim direk
torjem in z drugim vodilnim 
osebjem kombinata, je zamenjal 
tov. Zlatiča direktor plana in 

(Nadaljevanje na 7. strani)
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Lahko bomo posekali 2o.ooo m5 lesa letno
Gozdarski obrat pri KK Ptuj je 

ustanovil 1. 1. 1960 Kmetijski 
kombinat Ptuj, in sicer z združi
tvijo 1800 ha gozdov bivše GLG 
Dravinja in 3000 ha gozdov biv
ših KG Kidričevo, Haloze in Ptuj
sko polje.

Skupna površina gozdov v 
družbeni lasti, s katerimi gospo
darimo, obsega torej ca. 4800 ha;

Do novembra 
novi pravilniki
(Nadaljevanje s 6. strani) 

specializacija) kot je to polje
delstvo, govedoreja, svinjereja 
itd.?

Odgovor:
Res je, da ne odgovarja naša 

sedanja organizacija sodobnemu 
konceptu specializirane proizvod
nje. Tu mislim na našo organiza
cijo kmetijske proizvodnje. Na
sprotno lahko trdim, da sedanja 
organizacijska oblika dostikrat 
ovira hitrejši razvoj in uveljav
ljanje sodobnejše proizvodnje. 
To nam že marsikje praksa potr
juje. O specializirani proizvodnji 
in njeni prednosti govorimo že 
vrsto let, na tem področju pa 
smo do danes praktično zelo ma
lo v praksi naredili. Vsekakor je 
eden izmed vzrokov tudi sedanja 
organizacija kombinata; ta bolj 
odgovarja heterogeni proizvod
nji, ki sigurno nima bodočnosti. 
Sodobnejše organizacijske oblike 
zahtevajo tudi odgovarjajoče po
goje v proizvodnji (sredstva). Ko
likor teh pogojev ne bomo mo
gli zagotoviti, ne bo rezultatov, 
nasprotno, stvari se lahko poslab
šajo. Da je tako, potrjuje praksa 
bližnje preteklosti. Leta 1960 smo 
imeli poskuse podobne organiza
cije (v obratu po panogah). Ker 
ni bilo potrebnih pogojev za ta
ko, sicer napredno organizacijo, 
nismo uspeli in smo se morali vr
niti nazaj na staro. Ravno te iz
kušnje nam narekujejo, da mora
mo zadevo dobro proučiti iz vseh 
strani, da ne bo očitkov, da ni
smo sposobni postaviti nekaj no
vega, boljšega.

Vprašanje:
Vaše osebne pripombe in že

lje?
Odgovor:
Že na prvi seji DS je bila ome

njena ena izmed najvažnejših 
želja, naj spremlja DS podjetja in 
ostali organi upravljanja proble
me in naj sodeluje pri tem čim 
širši krog proizvajalcev. S tem 
bo doseženo, da bodo prihajali 
člani na seje z jasnimi stališči o 
posameznih vprašanjih. Take se
je bodo zelo učinkovite ter bomo 
lahko uspešno opravili prevzete 
naloge. Zato je potrebna pravo
časna dostava materiala za sejo. 
Vsi si želimo čim ugodnejše vre
menske razmere, dobro letino ter 
dober finančni uspeh podjetja.

;,2 -v/

ta površina se stalno spreminja 
zaradi dokupovan) a, arondacij in 
zamenjav gozdnih površin s pri
vatniki.

Gozdovi ležijo na območju šti
rih občin, in sicer v občini Ptuj 
(4100ha), v občini Slovenska Bi
strica (400 ha), v občini Ormož 
(100 ha) in v občini Maribor-Tez- 
no (200ha).

Gozdovi ležijo v treh med se
boj ločenih območjih. Okrog 
3500 ha gozdov je na območju 
Haloz, ki predstavljajo razvodje 
med Dravo in Savo ter tvorijo 
skupno z Bočem odrastek južne
ga grebena Karavank odnosno 
spadajo k severnemu delu tako 
imenovanih Savskih gub. Haloze 
predstavljajo ozek greben, ki ima 
kljub precejšnji razrezanosti ena
komerno visok glavni greben in 
peresasto razrasle stranske hrbte. 
Sestavljajo jih tercijarne kame
nine, to so lapornati peščeni in 
marinski laporji iz miocena.

Drugo območje, na katerem se 
razprostira ca. 500 ha gozdov, je 
Dravsko-Ptuj sko polje, ki leži 
med Halozami in Slovenskimi go
ricami ter ga tvori mlajši diluvi- 
jalni prod reke Drave, ki sega tu
di do globine 80 m.

Tretje območje, na katerem le
ži ca. 900 ha gozdov, obsega del 
Slovenskih goric, ki so po svoji 
oblikovnosti precej podobne Ha
lozam, le da so reliefne oblike 
manj izrazite. Na jugu se znižu
jejo ter prehajajo v Ptujsko po
lje. Označimo jih lahko kot Pa
nonsko obrobje oziroma spodnje 
Podravje, ki ima enotno geolo
ško zgradbo. Sestavljajo jih po- 
liocenski peščenjaki in ponekod 
konglomerati ter laporji.

Obrat je razdeljen na 12 gozd
nih revirjev, ki jih nadzorujejo 
gozdarski delovodje-logarji in ki 
obenem mesečno obračunavajo 
izvršeno delo gozdnih delavcev, 
plačanih po enoti proizvoda (m3, 
prm, tm, ha itd.).

Zaščiteno pragozdno območje na Donački gori
' 0 Posnetek: Inž. Albert Krope)

Obrat goji in varuje gozdove, 
smotrno izkorišča lesno bogastvo 
gozdov tako, da predeluje in pro
daja glavne in stranske gozdne 
proizvode ter razžagaje hlodovi
no iglavcev na žagi v Hajdini, ki 
se je priključila k obratu s 1. ma
jem letos, medtem ko prodaja 
hlodovino listavcev žagi v Ro
goznici, ki je obrat podjetja 
»LES« Ptuj.

Mimo navedenih del gradi 
obrat tudi gozdne komunikacije 
(ceste, mostove, vleke), ki olaj
šujejo in pocenjujejo izvoz gozd
nih sortimentov iz sečišč.

Doslej smo zgradili kamionsko 
cesto na Plešivec pri Makolah v 
dolžini 5 km in kamionsko cesto 
Tisovec—Log v dolžini 5,5 km. 
Gradnjo te ceste letos nadaljuje
mo ter bo njena celotna dolžina 
9 km. Z njo bomo odprli velike 
gozdne komplekse za posek zre

lega drevja. Mimo tega smo 
zgradili več kilometrov gozdnih 
vlak na težko dostopnih terenih, 
s čimer smo približali sečišča ka
mionskim cestam in pocenili iz
voz iz gozda.

Obrat je doslej mehaniziral na
kladanje in prevoz lesa s tem, 
da smo montirali na svoje tri ka
mione dvigalne naprave, za po
sek in izdelavo lesa smo uvedli 
motorne žage. Problem izvoza le
sa do kamionske ceste je še ostal 
odprt, ker je obrat navezan v 
tem primeru samo na privatne 
voznike, kar znatno podražuje iz
voz zaradi premajhne konkuren
ce med vozniki, ker le-teh pri
manjkuje. Stanje se bo izboljša
lo, ko bo nabavil obrat za izyoz : 
in vlako lesa traktor Ferguson)’ 
(goseničar) z vitlom in prikolico.

Povprečno letno število zapo
slenih je okoli 140 ljudi; od tega

je 25 delavcev s stalno mesečno 
akontacijo, ostali pa prejemajo 
akontacije po enoti proizvoda. 
Kvalifikacijska struktura delav
cev se je letos izboljšala, ker 
smo priredili v okviru Izobraže
valnega centra za nekvalificira
ne delavce dvotedenski tečaj z 
zaključnimi izpiti, ki jih je opra
vilo 46 delavcev, za kar so pre
jeli tudi ustrezna spričevala. Na 
obratu imamo sedaj samo še 8 
nekvalificiranih delavcev, 64 je 
polkvalificiranih, ostali pa imajo 
naziv kvalificiranega delavca. 
Nadalje smo letos izenačili oseb
ne prejemke in normative delav
cev s tistimi, ki jih imajo ostala 
gozdna gospodarstva v Sloveniji.

Qbrat ima svoj 10-članski 
obratni delavski svet, 2 člana pa 
ga zastopata v DS podjetja.

Redni letni planski posek se 
giblje v višini okoli 17.000 m3 le
sa bruto, od tega 11.100 m3 listav
cev in 6000 m3 iglavcev; finančna 
realizacija se giblje v višini oko
li 120,000.000 din.

Predvidevamo, da bomo obseg 
sečnje v prihodnje povečali na 
20.000 m3 lesa bruto v slučaju, če 
nam bo uspelo v dovoljni meri 
razširiti cestno omrežje v zrele 
sestoje, kar je odvisno predvsem 
od finančnih sredstev. S predvi
denim dvigom obsega sečnje ne 
bomo posegli v osnovni gozdni 
fond, ker smo sekali pretekla leta 
samo ca. 80 % od letnega prirast
ka lesa, s čimer se je dvignila 
lesna zaloga in s tem tudi sam 
prirastek.

Precejšen problem predstavlja 
v obratu pomanjkanje gozdnih 
sadik. V okviru 7-letnega per
spektivnega plana bi morali po
gozditi ca. 200 ha negozdnih po
vršin — zapuščenih pašnikov in 
slaborodnih zemljišč v Halozah 
poleg rednih vsakoletnih pogoz- 
ditev in izpopolnitev ter širjenja 
intenzivnih nasadov iglavcev. 
Teh smo dosedaj osnovali 5 ha, 
nameravamo pa jih razširiti na 
50 ha, kolikor bodo mimo sadik 
na voljo tudi finančna sredstva.

Albert Kropej, 
dipl. inž. gozdarstva

Izobraževanje in usposab
ljanje kadrov smo že od sa
me ustanovitve našega kom
binata smatrali za eno izmed 
najpomembnejših nalog. Za
to smo iz leta v leto 
vedno bolj skrbeli ter vla
gali tudi vedno večja sred
stva. Že v letu 1961, ko je 
kombinat nastal, smo pora
bili za stroške izobraževanja 
okrog 5 milijonov dinarjev, 
v letu 1962 5 milijonov 352 
tisoč din, v letu 1965 pa že 
7 milijonov 200 tisoč dinar
jev, to je več kot 1 % od 
bruto osebnih dohodkov.

V letu 1963 smo organizi
rali v podjetju 28 raznih te
čajev, seminarjev ter prak

tičnih in teoretičnih pouče
vanj na delovnem mestu. 
Vseh se je udeležilo 809 za
poslenih delavcev. V raznih 
tečajih in seminarjih izven 
podjetja se je izobraževalo

na srednjih in 10 v nižjih 
šolah.

V začetku junija t. 1. je 
razpravljal upravni odbor iz
obraževalnega centra tudi o 
potrebah izobraževanja v le

10 milif in m iiolraianie
26 delavcev. Na višjih in 
srednjih šolah je v lanskem 
letu izredno študiralo 32 za
poslenih delavcev, od tega 
25 na višjih in 8 na srednjih 
šolah. V rednih smo štipen
dirali 34 študentov in dija
kov, od tega 7 na visokih, 17

tu 1964. Po predlogih posa
meznih delovnih enot in po
treb po izobraževanju je se
stavil upravni odbor predlog 
plana in predračun stroškov 
izobraževanja za leto 1964.

Po tem predlogu bi morali 
v letošnjem letu pripraviti v

podjetju 38 tečajev in semi
narjev. Prek teh tečajev bi 
morali zaposlenim posre
dovati predvsem dopolnilno 
praktično in teoretično zna
nje iz sledečih področij: so
dobni tehnološki postopki v 
živinoreji, strojna molža, iz
koriščanja pašnikov, kužne 
bolezni pri govedi, uvajalni 
tečaj za nove delavce na far
mi bekonov, vzgoja, nega 
in delo v sadovnjakih, rez, 
vzgoja in zaščita vinogradov 
na novih terasah, o delu v 
semenarstvu, o delu v vrt
narstvu, o delu v hmeljar
stvu z izpiti, uporaba gnojil 
in zaščitnih sredstev, suše- 

(Nadaljevanje na 8. strani) 
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analize tov. Simič, dipl. oec. Za
hvaljujoč njegovi ustrežljivosti, 
posebno pa navdušenosti, s kate
ro je govoril o njihovem kombi
natu in o svojem delu, smo v 
tem kratkem času mnogo videli 
in zvedeli. V nadaljevanju bom 
poskušal te naše vtise posredo
vati našim bralcem. Z ozirom na 
strogo specializacijo imajo temu 
ustrezno osnovno organizacijo, ki 
je razdeljena v 4 sektorje, in to: 

I. sektor — industrijska dejav
nost: obrat 1. tovarna sladkorja 
in kandita, 2. tovarna mleka v 
prahu, 3. tovarna olja, 4. tovarna 
za predelavo konoplje, 5. za pre
delavo perutnine in jajc z hla
dilnico »Frigis«; II. sektor — 
kmetijska dejavnost: obrat 1. za 
poljedelstvo Osijek, 2. za polje
delstvo Čepin, 3. za poljedelstvo 
Dalj, 4. za vrtnarstvo (zelenjavo,)
5. za govedorejo, 6, za svinjerejo, 
7. za gozdarstvo, 8. za vzgojo rib,

9. za vinogradništvo; III. sektor 
— ostale dejavnosti: obrat 1. za 
kooperacijo, 2. za gradnje, 3. 
kmetijska služba, 4. skupne služ
be kombinata; IV. sektor — usta
nove in družbeni standard: 1. šol
ski center z ekonomijo in 2. po
čitniški dom IPK-Opatija.

Že iz naštetega vidimo zelo 
močan poudarek na industrijski 
dejavnosti. Sedanji obrati so bili 
še 1. 1961 vsak zase precej moč
ne samostojne gospodarske orga
nizacije. Zanimivo je tudi, da so 
pokazali težnje po združitvi de
lovni kolektivi, ki so ustvarili s 
polnim razumevanje in podporo 
oblasti ter političnih organov da
našnji kombinat. Kljub neugodni 
letini so ustvarili v 1. 1963 kar 
1 milijardo 41 milijonov din 
ostanka čistega dohodka pri bru
to proizvodnji ca. 29 milijard di
narjev. V planu za leto 1964 
je predvideno, da bodo pri bruto 
proizvodnji 31,6 milijard dosegli

čez 1,2 milijardi čistega finančne
ga rezultata.

Za realizacijo zgoraj navedene 
proizvodnje zaposluje kombinat 
6700 delavcev, od tega 4800 stal
no zaposlenih.

Zelo zanimiv je tudi način ob
računa obratov v vseh dejavno
stih. Vsak obrat predstavlja za
ključno obračunsko celoto, se
stavljeno iz seštevka rezultatov 
vseh delovnih enot, ki sestavlja
jo obrat. Za lažje razumevanje 
navajam primer: obrat poljedel
stva Osijek ima 7 delovnih (eko
nomskih) enot, ki imajo od 700 
do 1500 ha površin. Vse te enote 
gospodarijo v okviru svojega 
plana ter ugotavljajo svoje pro
izvodne uspehe na podlagi plan
skih cen. Kolikor imajo odnose 
z drugimi delovnimi enotami v 
istem (svojem) obratu, zaračuna
jo material in storitve po plan
skih cenah, kolikor pa se poslo
vanje razširi na drugi obrat (ne

glede na to, ali je kmetijski ali 
industrijski) pa uporabljajo tržne 
cene, določene po standardu, to 
je po kvaliteti predanega pridel
ka ali storitve.

Standardi so določeni s pravil
niki za celotni kombinat s stra
ni obrata kmetijske službe. Ob 
obračunu napravi obrat komplet
no bilanco (ob koncu leta tudi 
zaključni račun) z ugotovitvijo 
in delitvijo dohodka, delovne 
enote pa dobijo svoj delež v so
razmerju z določenim uspehom v 
okviru obrata. Na ta način ima 
kombinat na koncu leta toliko 
samostojnih zaključnih bilanc, 
kot je obratov (20), seštevek teh 
bilanc pa predstavlja bilanco 
kombinata, ki je seveda sestav
ljena (korigirana) na podlagi pla
čane realizacije.

Da ima tak sistem obračuna ve
like prednosti, nam je bilo takoj 
jasno. Vsak obrat in v okviru 
obrata vsaka delovna enota go-

vr-

spodari popolnoma samostojno z 
vsemi sredstvi in to z osnovnimi 
in obratnimi (obrat npr. sam na
jema potrebne obratne kredite 
pri banki). Na naše pomisleke, da 
lahko določajo tako obrati sami 
vrsto proizvodnje (kulture) so 
nam povedali, da tega problema 
ni. Vsi obrati poznajo cilj kom
binata, vsi obrati vedo, da mora
jo proizvajati za potrebe svoje 
predelovalne industrije in živino
reje ter je temu tudi prilagojen 
okvirni plan o vrsti in količini 
proizvodnje vsakega obrata. 
Vsak delavec pozna naloge ce
lotnega kombinata, njegov inte
res pa je v tem, da gospodari 
njegova delovna enota v okviru 
te skupne naloge čim bolj uspeš
no. Da je temu res tako, smo se 
prepričali drugi dan, ko smo si 
ogledali nekatere obrate in de
lovne enote.

Več o tem drugič.
Oton Polič

7



Glavni direktor tov. Janez Petrovič izroča tov. Mari sliko
Posnetek: Oto Polič

Tovarišica Mara se je poslovila

10 milijonov din
za

izobraževanje
(Nadaljevanje s 7. strani)

- nje in siliranje krme, pri
prava škropilnic, delo s škro
pilnimi agregati in škrop
ljenje, delo z motornimi ko
silnicami BČS, tečaji iz me
hanizacije I. in II del, teo
retično in praktično pouče
vanje v novi pasterizaciji, 
pri proizvodnji galalita in 
pri proizvodnji poliestra, da
lje tečaj za gozdne delavce 
z izpiti, tečaj za kombajni- 
ste, tečaj prve pomoči, o 
HTV in požarni varnosti, te
čaj iz knjigovodstva in tečaj 
za knjigovodje v strojnici 
itd.

Seminarji so predvideni 
predvsem za delovodje ži
vinorejskih, poljedelskih, vi
nogradniških in gozdarskih 
delovišč, dalje seminar za 
gozdarske inženirje in teh
nike, za knjigovodje oseb
nih dohodkov, predsednike 
delavskih svetov delovnih 
enot, za predsednike raznih 
komisij v delovnih enotah 
itd.

Teh tečajev' in seminarjev 
bi se naj udeležilo v pod
jetju 1063 delavcev. Stroški 
bodo predvidoma znašali 5 
milijonov' 55 tisoč dinarjev.

Na izobraževanje izven 
podjetja bomo poslali v le
tošnjem letu 79 delavcev, in 
to: v* začetni traktorski tečaj 
10 delavcev, v nadaljevalni 
traktorski tečaj 7, na razne 
specializacije, seminarje in 
druge tečaje izven podjetja 
pa bomo poslali 62 delavcev.

Stroški izobraževanja iz
ven podjetja bodo znašali 4 
milijone 811 tisoč dinarjev. 
Stroški izobraževanja zapo
slenih delavcev, ki jih 26 iz
redno študira na višjih šo- 
Ifih in 14 v srednjih šolah, 
bjpdo znašali 3 milijone 165 
tftoč dinarjev.

Štipendije za 10 rednih 
študentov visokih šol, dveh 
študentov višjih šol, 12 dija
kov srednjih šol in 6 dija
kov dvoletnih šol, s kateri
mi že imamo sklenjene po
godbe o štipendiji, znašajo 
3 milijone 563 tisoč dinarjev.

Upravni odbor IC tudi 
predlaga, da bi razpisali v 
letošnjem letu 23 novih šti
pendij, in to: štipendijo za 
študij na agronomski fakul
teti — oddelek za živinore
jo, štipendijo za ekonomsko 
fakulteto, 4 štipendije za go
zdarsko srednjo šolo. 5 šti
pendij za poljedelsko živi
norejsko šolo in 2 štipendiji 
za mlekarsko šolo.

Štipendije za nove štipen
diste bi znašale v tem letu 
826 tisoč dinarjev (to je za 3 
oziroma 4 mesece).

Za opremo in druge u8ne 
pripomočke za delo izobra
ževalnega centra, je predvi
del upravni odbor 580 tisoč 
dinarjev.

Po tem predlogu, o kate
rem bo razpravljal na pri-

V soboto, 25. aprila 1964 
je bila v Gorci pri Podleh
niku skromna slovesnost. 
Sodelavka in prvi računo
vodja kmetijskega kombi
nata Ptuj tov. Mara Grego
rec se je poslovila od svojih 
najožjih sodelavcev in od 
kombinata, ker je upoko
jena.

V uvodnem govoru je ori
sal glavni direktor tov. Ja
nez Petrovič v kratkih be
sedah nastanek kombinata v 
letu I960 ter začetne težave 
okrog organizacije Poseben 
problem je bilo organizira
nje računovodske službe, 
ker smo dobili z združitvijo 
v glavnem mlajše ljudi, ki 
niso imeli izkušenj za vod
stvo finančne operative ta
ko velikega kombinata. Po 
dolgem iskanju nam je naj
bolj ustrezala tov. Mara. Po 
dolgoletni službi v računo
vodstvu in v finančni in
špekcijski službi je že bila 
upokojena v Kopru. Uspelo 
nam jo je prepričati, da je 
ponovno vstopila v aktivno 
delovno razmerje. Prebrodi
la je precejšnje težave v 
knjigovodstvu kombinata. 
Sedaj urejeno knjigovod
stvo kombinata je rezultat 
njenega truda. Žal ji slabot
no zdravje ne dopušča na
daljnjega dela, zato odhaja 
sedaj že drugič — v res za
služeni pokoj.

Ob koncu govora ji je iz
ročil direktor tov. Petrovič 
sliko v skromen spomin na 
kolektiv.

Nato so se zahvalili tov. 
Mari za njeno delo še: pred
sednik DS tov. Franc Ci
glar, predstavniki sindikata, 
osnovne organizacije ZK in 
knjigovodstva, ki želijo, da 
bi ostala vnaprej v tesnih 
stikih s kombinatom.

hodnji seji delavski svet 
podjetja, bi znašali skupni 
stroški za izobraževanje v 
letošnjem letu 18 milijonov 
dinarjev, to je 448 tisoč di
narjev več, kot smo skupno 
porabili sredstev za izobra
ževanje v letih 1961, 1962 in 
1963.

Franc Golob

Tov. Mara se je ginjena 
zahvalila za tako prisrčno 
slovo. Žal ji je, da ne bo mo
gla več aktivno delati, ven
dar smatra, da je dala od 
sebe vse, kar je mogla ter 
je prepričana, da bodo lah
ko mlajši ljudje na njenem 
mestu še mnogo več storili.

Poslovilna slovesnost se je 
nadaljevala nato v prijet
nem vzdušju še pozno v 
noč.

. Oton Polič

Štipendisti, 
veseli bomo 

vašega 
sodelovanja

V želji, da bi vas seznanili 
z delom, uspehi in s proble
mi kolektiva, katerega del ste, 
vam pošiljamo izvod našega 
internega glasila.

Prepričani smo, da imate 
tudi štipendisti probleme in 
vprašanja, ki bi jih radi po
sredovali našemu kolektivu. 
Zato vas vabimo, sodelujte v 
našem glasilu. Radi vam bo
mo ustregli z odgovori, obve
stili in s podatki, od vas pa 
pričakujemo, da nam boste 
sporočali svoje uspehe in te
žave ter kako vi ocenjujete 
sedanje delo, uspehe in teža
ve Kmetijskega kombinata 
Ptuj.

Vaše prispevke bomo lahko 
objavljali v rubriki naših šti
pendistov, ki bo lahko prav 
zanimiva, poučna in koristna.

Uredništvo
X*

PREJ BOM PAPEŽ...!

V našem kombinatu §mo že 
dalj časa govorili o potrebi po 
internem časopisu. Ker pa je na
vada, da se zadeve, o katerih se 
mnogo govori, nerešene odložijo, 
je bila večina prepričana, da ča
sopis ne bo zagledal luči. Zgodi
lo se je v pisarni v upravi slede
če:

Pavla:, »Joj, danes pa moram 
napraviti seznam zaposlenih za
radi časopisa.«

Anica: »Kakšnega časopisa?«
Pavla: »Ja našega, kombinato- 

vega vendar.«
Anica: »Beži, beži; Prej bom 

jaz papež, kot bo izšel naš časo
pis.« -op-

äfitemembe a našem
deLeanem kolektimi

Zaradi omejenega prostora v 
prvi številki našega glasila ne 
moremo objaviti sprememb tudi 
za preteklo obdobje, zato bomo 
tokrat začeli z mesecem junijem 
1.1.

Vse sodelavce, ki so zapustili 
podjetje oziroma na novo prišli 
pred 1. junijem 1.1. prosimo, naj 
oprostijo, če njihovih imen ne 
bomo objavili.

NOVI ČLANI DELOVNEGA
KOLEKTIVA SO POSTALI

Franc Holc in Ana Holc, de
lavca v delovni enoti Dornava; 
Anton Cestnik in Emil Drofenik, 
delavca v delovni enoti »Sloven
ske gorice«; Stanislav Slavič, de
lavec v delovni enoti Pragersko; 
Dušan Slavik, šofer v delovni 
enoti uprava; Jerenko Jože, de
lavec v delovni enoti gozdarstvo, 
Franc Jakovljev, delavec v de
lovni enoti Kidričevo; Valentin 
Lenarčič, kovač, in Adolf Meglič, 
avtomehanik, v delovni enoti me
hanične delavnice; Franc Gril, 
kmetijski strojnik v delovni eno
ti Osojnik.

Novim članom delovnega ko
lektiva želimo, da bi se na svojih 
delovnih mestih dobro počutili 
in da bi z zadovoljstvom oprav
ljali svoje naloge.

PODJETJE SO ZAPUSTILI
Genovefa Majerič in Alojz 

Princi, delavca v delovni enoti

»Slovenske gorice«; Vinko Me
dved, delavec v delovni enoti 
Pragersko; Ciril Kodrič, delavec 
v delovni enoti gozdarstvo; Jože 
Svenšek in Ana Svenšek, delav
ca v delovni enoti Kidričevo, 
Alojzija Vratič, pisarniška moč 
v delovni enoti mehanična delav
nica, Viktor Vuk, delavec v de
lovni enoti mlekarna; Franc Ze
lenko, delavec v delovni enoti 
gradnje, in Janez Kovačec, dela
vec v delovni enoti melioracije.

Vsem, ki so odšli iz podjetja, 
želimo mnogo uspehov v delov
nih kolektivih, kjer so sedaj za
posleni.

STAROSTNO ALI INVALIDSKO 
UPOKOJENI

Mara Gregorec, direktor FRS 
podjetja; Jože Majcen, delavec v 
delovni enoti Dornava; Ana Bru- 
sar in Terezija Gosak iz delovne 
enote Podlehnik, in Matija Ules 
iz delovne enote Starše.

Našim sodelavcem, ki so upo
kojeni, izrekamo zahvalo za po
žrtvovalno sodelovanje ter že
limo, da bi se po dolgoletnem 
delu odpočili in uživali zasluženo 
pokojnino.

UMRLI
Za vedno nas je zapustil naš 

dolgoletni član Ivan Španring, 
nočni čuvaj v delovni enoti »Slo
venske gorice«, star 63 let.

-ik-

Previdnost pri delu
Nesreča nikoli ne počiva. Po- 

gostoma ukrepamo po nesreči. 
Posledice so lahko v težjih pri
merih dalekosežne in usodne za 
posameznika ali pa tudi za sku
pino zaposlenih. Pri vsaki nezgo
di, ki se je zgodila vsled nesreč
nega slučaja ali neodgovornega 
ravnanja pri delu, nastanejo laž
je ali težje telesne poškodbe ali 
celo smrt z vsemi posledicami za 
družine prizadetih. Nadalje nasta
neta obratna delovna izguba in 
materialna škoda. Dnevna poro
čila nam potrjujejo, da nesreča 
res nikoli ne počiva.

Stremimo za našo skupno željo 
in ciljem. Z uspešnim in varnim 
delom hočemo doseči višjo pro
izvodnjo in zvišanje osebnega 
standarda. Z nalogami v smeri 
teh stremljenj imamo v podjetju 
službo higiensko tehnične varno
sti, ki ima sledeče naloge: nad
zor in izvajanje tehnične zaščite, 
urejenosti strojnih in elektropo- 
strojenj, orodja in pravilne upo
rabe teh, statistika o obolenjih in 
nezgodnih slučajih. V takih pri
merih mora služba preiskati 
vzroke ter ukrepati, da ne bo po
novnih slučajev nezgod. Sodelo
vati mora v organizaciji dela s 
predlogi o varnosti dela v proiz
vodnji. Potrebno je sodelovanje 
z občinsko inšpekcijo dela, elek- 
troinšpekcijo in s sanitarnim in
špektorjem pri reševanju večjih 
problemov. Potrebno je tudi tes
neje sodelovati z zdravstvenimi 
ustanovami za povečanje zdrav
stvene preventive in logičnega 
zmanjšanja obolenj. Tudi požar
na varnost zahteva stalno bud
nost, vzdrževanje požarnovar
nostne opreme in redno nadzor
stvo na vsakem mestu, kjer bi 
lahko prišlo do vžiga.

Pravilnik o požarni varnosti 
določa odgovornost vseh, npr. 
upravnikov obratov, delovodij za 
svoje sektorje, skladiščnikov za 
skladišča in material, živinorej
cev za živino in hleve, šoferjev 
in traktoristov za vozila in gara
že, obratnih delavcev za svoje 
delavnice in delovne prostore, ki 
so jim zaupani. Vsak odgovarja 
za red v svojih prostorih v po
žarnovarnostnem smislu in za red 
pri požarnovarnostni opremi. 
Upravniki obratov morajo poskr
beti, da bo po možnosti član ga

silske enote urejal in nadziral 
gasilsko opremo v obratih.

Delavski samoupravni organi 
naj se večkrat pozanimajo za sta
nje in potrebe higiensko tehnič
ne in požarne varnosti v svojih 
obratih in na deloviščih. Na se
stanke je potrebno pravočasno 
povabiti varnostnega tehnika, 
kjer naj poroča o problemih gle
de pitne vode, asanacij, odpadne 
vode, dezinfekcije in deratizacije, 
o stanju gnojišč, o sanitarijah, o 
družbeni prehrani, nadalje o teh
ničnem varstvu pri delu kot tudi 
o strojni in kemični zaščiti. O 
elektro nevarnosti pri delu in o 
zaščitnih ukrepih za požarno var
nost bodo izdelani načrti, vendar 
morajo biti vsi obrati in delovi
šča, ne glede na to, kako daleč 
so že načrti o požarni varnosti, 
požarnovarnostno urejeni.

Letos je po vseh deloviščih 
pregled strelovodov in merjenje 
ozemljitve, nadalje pregled sti
kal, elektromotorjev in razdelil
nih omaric. Ugotovljene nepra
vilnosti te treba sproti odpraviti. 
Vsi zaposleni morajo v interesu 
osebne varnosti pri delu takoj 
obvestiti odgovorne o nepravil
nostih pri delu, posebno kjer so 
v taki obliki, da lahko ogrožajo 
življenje posameznikov.

V kratkem bodo razmnoženi 
izvlečki iz pravilnika o higien
sko tehnični varnosti in o upora
bi osebnih zaščitnih sredstev. Na
dalje bo razmnožen tabelarični 
pregled kemičnih materialov, 
škropiva in gnojila glede na 
stopnjo strupenosti in na pred
pisano zaščito. V prihodnjih 
člankih pa bomo bralce sezna
njali z varnostnimi ukrepi pri de
lu s poljedelsko mehanizacijo.

Bralce prosimo, naj vprašajo 
v našem glasilu, kar jih zanima, 
in naj dajo svoje predloge v zve
zi s problemi higiensko tehnične 
in požarne varnosti.

Varnostni tehnik 
Marjan Čuček
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